KING GEORGE
THE FIFTH

H:s Life and Reign

by

HAROLD NICOLSON

DOUBLEDAY & COMPANY, INC
GARDEN CITY
NEW YORK

1953



AUTHOR’S NOTE

WHEDN, in June 1948, I was invited to undertake this work, I was
told that, after King George’s death, it had been decided that his
biography should be written in two separate instalments and en-
trusted to two different authors.

The first instalment was to be a portrait of the man himself; it was
to describe his grivate life and to give a picture of his homes, friend-
ships, occupations, tastes and hobbies. This task was entrusted to Mr
John Gore, who brought to his work the application of a trained
scholar, the liveliness of an alert mind, great gifts of selection and
arrangement, and the agreeable virtues of tact and taste. His book
was published by John Murray in 1941 under the title King George V.
A Personal Memoir.

My own task, as the author chosen for the second instalment, was
to chronicle King George’s public life and to examine his attitude
towards the successive political issues of his reign. To attempt a com-
prehensive history of those years of transition would, I soon realised,
throw the biography out of scale. With many of the major events of
his reign, King George was only indirectly concerned: to have
identified him directly with these events would have been to falsify
proportions, and to confuse what I anticipated would prove this
book’s most useful theme. My desire was to suggest some answer to the
two questions: ‘How does a Monarchy function in a modern State?
and ‘To what extent were the powers and influence of the Monarchy
diminished or increased during the twenty five years of King George’s
reign?’

The relevant papers in the Royal Archives at Windsor, to which,
by gracious permission of His late Majesty I was accorded unrestricted
access, fall into six main categories:

(1) Papers dealing with King George’s childhood and education.
They include letters from Mr Dalton to the Prince of Wales and Queen
Victoria, reports from tutors and instructors, letters from naval com-
mandants etc.

(2) King George’s own diaries. These run without intermission
from May 3 1880 to January 17 1936. Even when he was ill he would
dictate his daily entry to Queen Mary or one of his nurses. The diaries
fall into three divisions: (a) a small pocket engagement book for the year
1878, begun on July 30 and given up three days later: (b) a section
from May g, 1880 to January 1, 1881 written on loose sheets torn from
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an engagement block: (c) a section from January 1, 1881 to December
31, 1886, written in the ordinary diaries provided by stationers which
have subsequently been bound up together: and :d} the main diary
running from January 1, 1887 to the end, written carefully on specially
prepared paper and filling twenty five large volumes bound in Morocco
and to be opened only by a small gold key.

(3) Letters from and to Queen Victoria, King Edward and Queen
Alexandra, King George and Queen Olga of Greece. Prince George of
Greece, the Duke of York, the Duke of Gloucester and the Duke of
Kent. These personal letters are either bound or filed in strict chrono-
logical sequence and bear no registration numbers. They can, how-
ever, be readily identified by their dates.

(4) The main files, comprising the official correspondence. minutes
and memoranda. These are contained in canvas boxes labelled by the
initial letters A. B. C etc, according to subject. In these boxes will be
found the letters addressed to Ministers by the King's Private Secretaries
and the records of his audiences and interviews.

I have been through all these papers myself: the only section for
which I obtained assistance was that dealing with ecclesiastical prefer-
ments and honours. In sorting out these dull but nuinerous documnents,
I had the valuable help of Miss M. Alcock, formerly Private Secretary
to Lord Stamfordham.

(5) Cabinet documents, minutes and memoranda.

(6) Reports sent to the King daily when the House of Commons
was in session by the Prime Minister or Leader of the House. These
reports deal with the general fecling of the House, the effect of indi-
vidual speeches, and the personality of old or young puliticians. ‘They
were of great value to the King as giving him information and sug-
gestions that were not to be found in Hansard. These daily 1eports were
in fact written by one of the junior Whips and are vivicious, and even
jocose, in style. ‘They were of course revised and signed by the Prime
Minister or Leader of the House before being sent off to the Palace.
This curious custom was abandoned after July, 1636 by eommand of
King Edward VIII.

The note references in the text are of two sorts, Numerals 1,2, 3,
etc.) indicate substantive notes which will be found at the bottom of
the page. The small letters (a, &, ¢, d, etc.) indicate sources, a full list
of which will be found at the end of the book in Appendix 111 The
latter are intended for students only, and I apologize to the ordinary
reader if their frequency and typographical ugliness cause irritation.

The habit possessed by eminent Englishmen and Scotsmen of
frequently altering their own names is one that may trouble the
reader, especially the foreign reader. Mr A of one chapter becomes
Sir Charles A. in the next; three chapters further on he emerges as
Viscount B; and as we read further, he enters again, disguised as the
vi
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Earl of C. I have dealt harshly with this problem, calling people by
the names they possessed at the date of which I am writing.

I have been fortunate in having known personally the political
figures whom I describe. The survivors of that generation have
been kind in recalling for me fond memories of the past, and even
in checking passages in this book dealing with events with which they
were directly concerned. I had intended to include a nominal list
of all those to whom I felt myself under obligation. When, however,
I saw the list in type, it appeared to me pretentious and indiscreet.
I trust that all those eminent persons who gave me their time and
attention will realize that it is certainly not owing to lack of gratitude
that I have omitted my list of benefactors.

Some names must, however, be mentioned. To Sir Alan Lascelles,
the King’s Private Secretary and Keeper of the Royal Archives, I am
indebted for much friendly guidance; I am also obliged to his
predecessors, Lord Hardinge of Penshurst and Lord Wigram. Miss
Daisy Bigge, daughter of Lord Stamfordham, has been so kind as to
allow me to use some letters from and to her father. Sir Owen
Morshead, Librarian at Windsor Castle, has been at my side to
advise, to encourage and to warn. To Miss Mary Mackenzie, Regis-
trar of the King’s Archives, and to her ever kindly staff, my debt is
great. Her detailed knowledge, her gift for decyphering illegible
handwritings, her patience, calm and unfailing encouragement, have
sustained me through many a dark day, when the North East wind
howled along the Thames valley and my light was low. My own
secretary, Miss Elvira Niggeman, never abated for one instant the gay
efficiency with which she copied documents that she knew I should
never use, or typed draft Chapters which she knew would be frequently
revised. And finally I am indebted to my publishers, Messrs Con-
stable, and to the printers, Messrs Robert MacLehose, for the great
trouble they have taken with the proofs and final production.

H.N.

Sissinghurst
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KING GEORGE V
His Life and Reign






CHAPTER 1

CHILDHOOD

1865-1879

Prince George born in London June 3, 1865—The problem of his name—
Queen Victoria’s suggestions—His mother—His father—Sandring-
ham and Abergeldie—Charles Fuller—The Rev. John Dalton—
Early lessons—Francis and Charlotte Knollys—His grandmother,
the Queen—Suggestion that Prince Eddy should accompany him to
the Britannia—Queen Victoria’s objections—Life in the Britannia—
Prince George leaves the Britannia July 1879.

(1)
PRINCE GEORGE was born at Marlborough House, London, at
1.30 a.m. on the morning of June g, 1865. He was the second son of
Albert Edward, Prince of Wales (subsequently King Edward VII)
and of Alexandra, daughter of Christian IX, King of Denmark.?

At 3.30 a.m. on that morning of June g, Queen Victoria was
awakened at Windsor Castle by two telegrams from the Prince of
Wales announcing the birth of a second son. The customary dis-
cussion arose as to the names by which the boy should be known.
The Prince had suggested that he should be christened George
Frederick:

1 King Christian IX (1818-1906) was a younger son of William, Duke
of Schleswig-Holstein-Sonderburg-Gliicksburg. In 1842 he married
Louise, daughter of William, Landgraf of Hesse-Cassel, whose mother
was next-of-kin to King Frederick VII of Denmark. When it became clear
that King Frederick would remain childless, the representatives of the
Great Powers met in London and, by the Protocol of May 1852, designated
Prince Christian as King Frederick’s heir. On the latter’s death, in
November 1863, he ascended the throne of Denmark as King Christian
IX.

His eldest son succeeded him in 1906 as King Frederick VIII (1843-
1912). His second son, William (1845-1913), became King of the Hellenes
in 1863. His eldest daughter, Alexandra (1844-1925), became Queen of
England. His second daughter, Dagmar, became Empress of Russia. His
third daughter, Thyra, became Duchess of Cumberland.

He and Queen Louise figure in the royal correspondence as ‘Apapa’
and ‘Amama’.
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Christening 1865
‘As to the names of the young gentleman,’ he wrote to Queen
Victoria on June 11, 1865, ‘we had both for some time settled that, if
we had another boy, he should be called George, as we like the name and
it is an English one.’ ‘I fear,” the Queen replied on June 13, ‘I cannot
admire the names you propose to give the Baby. I had hoped for some
fine old name. Frederick is, however, the best of the two, and I hope
you will ¢all him so. George only came in with the Hanoverian family.

‘However, if the dear child grows up good and wise, I shall not
mind what his name is. Of course you will add Albert at the end, like
your brothers, as you know we settled long ago that all dearest Papa’s
male descendants should bear that name, to mark our line, just as I wish
all the girls to have Victoria after theirs.

‘I lay great stress on this; and it is done in a great many families.’

‘We are sorry’, the Prince of Wales replied to the Queen on June
16, ‘to hear that you don’t like the names that we propose to give our
little boy, but they are names that we like and have decided on for
some time.’

The christening took place at St. George’s Chapel, Windsor, on
July 7. Among the sponsors were the King of Hanover, the Queen
of Denmark, Princess Alice of Hesse, the Duchess of Cambridge and
the Prince of Leiningen. Lords Palmerston and Granville were
present as Ministers in attendance. The baptism was administered
by the Archbishop of Canterbury, assisted by the Bishops of London,
Oxford and Worcester. The programme of the ceremony has been
preserved: the central passage runs as follows:

‘When the Archbishop of Canterbury commences the prayer Almighty

and Ever Living God, the Countess of Macclesfield will place the Infant

Prince in the arms of the Queen, who will hand His Royal Highness to

the Archbishop and receive the Prince from His Grace when His Royal

Highness has been baptised.’

He was in this manner christened George Frederick Ernest Albert.
But to his family thereafter he was always known as ‘Georgy’ or
‘Georgie’.

(2)

His mother, Alexandra Princess of Wales, was a woman of
intense, and even exclusive, family affections. Her own childhood
had been spent in surroundings of extreme simplicity, whether in the
little yellow palace at Copenhagen or in the beloved country home
at Bernstorff. She and her sisters would do their own sewing and
assist in the household chores. When in 1863, at the age of nineteen,
she came to England as the bride of Queen Victoria’s heir—
acclaimed by the Poet Laureate as ‘Sea-King’s daughter from over
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18651870 His Mother and Father

the Sea’—she immediately captured, and for ever retained, the
affections of the British people by her unfading loveliness and
charm. Essentially she was a simple woman. Apart from her liking
for music, she possessed few intellectual or aesthetic tastes. Warm-
hearted and generous, retaining throughout her life the spontaneous
gaiety of her girlhood, impulsive, unpunctual, unmethodical and
absurdly lavish, she controlled her natural high spirits with innate
dignity and instinctive tact. She preserved unclouded the candid
Protestant beliefs in which she had been nurtured. The troubles of
her married life (troubles which never lastingly disturbed the affec-
tion which existed between herself and her husband) and the
hereditary deafness which afflicted her after her illness of 1867, con-
firmed her natural tendency to confine her emotional experience
within a narrow domestic circle. Her devotion to her own family was
passionate and possessive; like so many adoring mothers, she failed
sometimes to realise that her children might one day cease to be
children and might acquire interests, belongings and affections of
their own. -

Throughout Prince George’s childhood and early boyhood the
influence of his mother was predominant. She would read the Bible
aloud to him and it was from her that he acquired the habit, which
he never relinquished, of reading a passage from the Scriptures every
day. He would sit and talk to her while her long tresses were being
brushed in the morning; at night she would tuck him up in bed and
receive the confidences which children will then liberate. To him she
was always ‘darling Motherdear’. His homesickness, when parted
from her, was acute.

The affection which he felt for his father was tempered by whole-
some awe. The fear of arousing his father’s displeasure remained
with him in adult life. Yet in the later years, when King Edward had
come to take an overt pride in his son’s reliability, their relationship
became one of mutual confidence. Prince George’s boyhood feelings
of dutiful affection merged into adult loyalty and trust. King Edward
was always insisting that his son should regard him as an elder
brother; they held no secrets from each other; seldom has so frank
and staunch a bond been forged between a Sovereign and his heir.

Prince George’s childhood was boisterously happy. For most of
the time the children remained at Sandringham, with occasional
visits to London, Osborne and Abergeldie.! Their first nurse was a

1 Prince George had two brothers and three sisters. His elder brother,
Prince Albert Victor (generally known as ‘Prince Eddy’) was born at
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Mr Dalton 18651871

Mrs Blackburn, generally referred to as ‘Mary’. She was succeeded
by a nursery governess of the name of Miss Brown. When Prince
Eddy was no more than a fortnight old, a ‘nursery footman’ of the
name of Charles Fuller was engaged as his personal attendant.
Fuller was devoted to the two Princes and especially to Prince
George. He served them throughout their boyhood, he went with
them on their cruise round the world, he was with Prince Eddy at
Cambridge. For many years he remained one of Prince George’s
most constant correspondents. There are letters from Fuller urging
the Prince not to forget, if the weather appeared changeable, the
warm waistcoat with the long sleeves; letters begging him not to -
smoke too much, since it would stunt his growth; a typical letter
from Sandringham, dated June 20, 1883:

‘It is just a week since you left us and you cannot think how much
I miss your dear face, the place don’t look the same.’

‘My dear excellent Fuller’, as Prince George called him, died of
heart failure in 1901.

(3)

When Prince Eddy had reached the age of seven, and Prince
George was verging upon six, it was decided that their regular
education must begin. The Prince of Wales was determined that his
two sons should not be subjected to the congested cramming from
which he had himself suffered under the discipline inspired by
Baron Stockmar. The tutor selected was the Reverend John Neale
Dalton, then a young man of thirty-two and curate to Canon Pro-
thero, rector of Whippingham near Osborne.

Mr Dalton had obtained at Cambridge a first class in theology.
He was a man of character, precision and tenacity. Although his

Frogmore on January 8, 1864, was created Duke of Clarence and Avon-
dale in May 1890, and died at Sandringham on January 14, 1892.

A younger brother, christened Alexander John, was born in 1871
and lived only a few hours.

His eldest sister, Princess Louise, was born in 1867, married the Duke
of Fife in 1899, was declared Princess Royal in 1905, and died in 1931.

His second sister, Princess Victoria, was born in 1868 and died un-
married in December 1935.

His third sister, Princess Maud, was born in 1869, married Prince
Charles of Denmark (subsequently King Haakon VII of Norway) in 1896,
and died in 1938.

Tables showing Prince George’s immediate relations will be found in
Appendixes I and II.
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1876 Early tuition
letters to Queen Victoria and the Prince of Wales were extremely
deferential, he seldom hesitated, from fear of causing irritation or
provoking disapproval, to advise and to act in what he considered
the best interests of his two pupils or in accordance with his own high
sense of responsibility and duty. He disapproved of the lavish
extravagance of Sandringham and Marlborough House. He would
protest in outspoken terms against the many distractions with which
the Prince and Princess of Wales were tempted to spoil their children.
He would point out the harm which was being done to the rhythm
of their education by the frequent and too elaborate journeyings and
displacements in which their restless parents were apt to indulge.
He possessed a resonant voice and much enjoyed listening to it; his
handwriting was neat and scholarly; his passion for tidiness and
order left an indelible impression upon Prince George’s habits of
thought and life. He remained tutor to one or other of the two
Princes for fourteen years. Prince George’s affectionate nature
responded warmly to the devotion of this faithful man. Mr Dalton
remained his intimate friend and counsellor until he died as Ganon
of Windsor in 1931 when over ninety years of age.

The time-table which Mr Dalton imposed upon his two pupils
during those early years at Sandringham has been preserved. They
would rise at seven and prepare their Geography and English before
breakfast. At eight came a Bible or History lesson, followed by
Algebra or Euclid at nine. There then ensued an hour’s break for
games and thereafter a French or Latin lesson until the main meal,
which took place at two. The afternoon was occupied by riding or
playing cricket and after tea would come English lessons, music, and
preparation. The two Princes were put to bed at eight.®

In order to keep track of the daily progress of his pupils, Mr Dal-
ton caused to be printed two large albums, similar to cellar books,
in which he recorded their proficiency in the several subjects of the
curriculum, adding each Saturday some general remarks on conduct
during the week. The album entitled Fournal of Weekly Work, Prince
George, which is still preserved in the Round Tower at Windsor,
bears many astringent comments in Mr Dalton’s handwriting. The
following extracts, covering the autumn and winter of the year 1876
may be quoted:

Week ending September 2, 1876. ‘Prince G. this week has been

much troubled by silly fretfulness of temper and general spirit of con-

tradiction. Otherwise work with me has been up to the usual average.’
September 23. ‘Prince George has been good this week. He shows
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His affection for Mr Dalton 1876

however too much disposition to find fault with his brother.” October
14. “Too fretful; and inclined to be lazy and silly this week.’ November
25. ‘Self-approbation enormously strong, becoming almost the only
motive power in Prince George.” December g. ‘The slightest difficulty
discourages him and when he frets he finds it hard to subdue himself.’
December go. ‘Prince George wants application, steady application.
Though he is not deficient in a wish to progress, still his sense of self-
approbation is almost the only motive power in him. He has not nearly
so high a sense of right and wrong for its own sake as his elder brother.’

It would be a mistake to assume from such extracts that Mr
Dalton was a cantankerous pedagogue. He certainly instilled into
Prince George the unwavering sense of duty which thereafter be-
came the mainspring of his character. At the same time he felt and
inspired durable affection. It is illuminating to re-read the many
letters which Mr Dalton addressed to his beloved pupil over a space
of almost sixty years. Here is a letter written to Prince George when
he was in H.M.S. Canada on the North American station and when
Mr Dalton, in the company of other tutors, was coaching Prince
Eddy at Sandringham. Itis dated July 11, 1883:

‘I do long to be at sea with you again; it is frightfully dull here. I
never felt so dull in my life. I shall be glad when our time is up. We
miss your voice so at meals: they all sit round the table and eat and
never say a syllable. I never knew such a lot. . . . Oh dear! How often
my thoughts go off to you and I wish I could be, if even for a few
months, with you.’

Thirty-five years passed, and here we have another letter written
on the occasion of his pupil’s silver wedding:

‘Windsor. July 5 1918.
‘Canon Dalton presents his humble duty to the King. . . . He has now
had the exceptional privilege of witnessing for six and forty years, with
a loyal and personal affection that has known no break or weakening,
the development of a boyhood, youth and manhood, that has each,
under God’s guardianship and blessing, more than fulfilled the ever-
cherished promise of earlier days.’

Mr Dalton’s precise and conscientious tutelage was not the only
instruction which the Princes at this period obtained. There was a
French teacher of the name of M. Mariette, and a drawing master,
Mr Weigall. ‘We have just had a drawing lesson,” wrote Prince
George to Queen Victoria on May 24, 1876, ‘and I drew an elephant
for Papa and Eddy drew a tiger.’” When they were at Marlborough
House a drill sergeant used to attend regularly and there were also
gymnastic and fencing instructors. In the mornings, the young
8



1876 Francis Knollys

Princes were subjected to the severe training of the riding school at
Knightsbridge Barracks. In addition they took dancing lessons with
their sisters and were coached in tennis, croquet and football. At a
very early age Prince George at Sandringham was taught to shoot.

Mr Dalton was worried none the less by the confined domestic
atmosphere in which they passed their days. Apart from their
parents and their sisters, apart from the company of tutors, gover-
nesses; gamekeepers and servants, they had few contacts which would
fit them for the outside world. They did not, at that stage, see much
of their father’s many friends who came to Sandringham, or consort
intimately with the equerries and members of the household. There
were Francis Knollys, private secretary to the Prince of Wales (who
in the early days would sign his letters to them ‘your sincere friend,
Fookes’) and his sister, Miss Charlotte Knollys, Bedchamber woman
and life-long companion to the Princess.! Apart from them they
knew scarcely anyone outside the immediate family circle.

Behind all this—behind the games with his brother and sisters,
behind the sweet indulgence of his mother and his father’s often
alarming chaff—loomed the tremendous figure of his grandmother,
the Queen.

The biographer, when introducing Queen Victoria into his
narrative, finds himself at an irritating disadvantage. However
seriously he may admire the massive weight of her experience, the
probity of her character, the vigour of her mind and will, or the
shrewdness (the often humorous shrewdness) of her understanding,
he is conscious that the legend of this great woman has been dis-
torted in the minds of modern readers by ironical presentations. The
singularity of her character, the idiosyncrasies of her style, provoke
amusement when amusement is not intended. To approach Queen
Victoria in a mood of merriment is to ignore the seriousness of sixty
years.

1Francis and Charlotte Knollys were the children of General Sir
William Knollys, who had been attached to the Prince Consort to instruct
him in his military duties and who, on the death of General Bruce in 1862,
was chosen by Queen Victoria as Governor to her eldest son.

When in 1870 Mr. Fisher, Private Secretary to the Prince of Wales,
resigned his appointment, the post was given to Sir William’s second son
Francis, then a man of thirty-three.

Sir Francis Knollys remained Private Secretary for forty-three years.
After King Edward’s death he acted as joint Private Secretary to King
.George until 1913. He was made a Baron in 1go2 and a Viscount in 1911.
He died in 1924 at the age of eighty-seven.
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Queen Victoria 18761901

To the two Princes, the Queen was primarily a devoted grand-
mother, for whom they felt unawed affection and whose solicitude
and kindness provided them with much excitement and constant fun.
It was more rarely that they regarded her as the insistent matriarch,
whose approval or disapproval conditioned their movements and
entailed precautions.

Yet even as a child Prince George must have noticed that in her
presence those whom he himself feared or venerated became awe-
struck and diminished. The contrast between her personal homeliness
and the majesty by which she was encompassed led him insensibly to
look upon the Monarchy as something distinct from ordinary life, as
something more ancient and durable than any political or family
institution, as something sacramental, mystic and ordained.

From time to time he would be taken to see her, at Windsor,
Balmoral or Osborne. His gay laughter and his garrulous questions
would be hushed for a moment in those silent corridors and he would
be greeted by the shy little titter with which she sought to conceal her
embarrassment in the presence of children. She would send him
presents on his birthdays accompanied by letters of shrewd advice:

On June 1, 1873, she sent him a watch, ‘hoping that it will serve to

remind you to be very punctual in everything and very exact in all

your duties. . . . I hope you will be a good, obedient, truthful boy, kind

to all, humble-minded, dutiful and always trying to be of use to others!
Above all, God-fearing and striving always to do His Will.’

He would acknowledge these gifts in dutiful letters, in which the
spelling had been carefully corrected and of which the handwriting
was clear and straight and boyish. His spelling continued to be
uncertain for many years: his handwriting remained clear and
straight and boyish all his life:

‘Sandringham. Easter Monday April 17 1876.
‘My dear Grandmama,

‘I hope you are enjoying yourself very much in Germany as we are
all doing here. I hope you found Aunt Alice and Uncle Louis and the
cousins quite well at Darmstadt. I hope Aunt Vicky was quite well.
Please thank Aunt Beatrice very much for that nice chocolate egg she
sent me yesterday. Mama gave us some very pretty Easter eggs with
lots of nice little things inside them, and ones which we had to find to
the sound of music played loud when we were near and soft when we
were far off. We went this morning to the farm to see some Brahmin
cows which dear Papa sent home from India and we fed them with
biscuits and then we went to the dairy and saw some little pats of butter
made. I hope you had better weather in Germany than we have had
here, we have had a great deal of snow, but it has gone away now.
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1877 The Nayy

‘With love to you and Aunt Beatrice, I remain your affectionate
grandson,
‘George.’

His earlier letters to his grandmother, regular and dutiful though
they were, replete though they were with punctilious enquiries
regarding the health of his uncles, aunts and cousins and with precise
references to the state of the weather, were not always so con-
ventional. He and his sisters had acquired sheets of note paper on the
top left-hand corner of which were painted small comic emblems.
For a letter to Queen Victoria, dated December 28, 1877, thanking
her for a Christmas present of spoons, he chose an emblem repre-
senting a toad sheltering from the rain under a toad-stool with the
motto ‘No place like home’. As the years passed, his letters to his
grandmother became more appropriate and impersonal. Before she
died, she came fully to appreciate his straightness and sense of duty.
‘Georgie is here,’ she wrote to the Duke of Connaught on June 13,
1894, ‘and quite well I am thankful to say. He is a dear boy, so
anxious to do right and to improve himself.’

He was certainly a solace to her in the declining years.

: (4)

It had always been intended that Prince George, being the
second son, should adopt the Navy as his profession. It should be
borne in mind that it was not until he reached his twenty-seventh
year that, with the death of his elder brother in January 1892, he
came into the immediate line of succession. By that date, the fifteen
years which he had spent as a serving officer in the Navy! had
crystallised his habits and his outlook on life.

When the moment came, early in 1877, to consider his entry into
the naval training ship, the Britannia, Mr Dalton was assailed by
qualms. His first difficulty was that neither of the two Princes, in his
judgement, had reached the educational standard of the average

1 Prince George’s career as a naval officer can be summarised as
follows:

Passed examination for entry June 5, 1877
Naval Cadet 1877~1880
Midshipman Jan. 8, 1880
Sub-Lieutenant June 3, 1884
Lieutenant Oct. 8, 1885
Commander Aug. 24, 1891
Captain Jan. 2, 1893
Rear-Admiral Jan. 1, 1901

II



Prince Eddy 1877

private school boy of their age. His apprehensions on this score were
unnecessary. Prince George at least passed the entrance examination
without difficulty and in the normal way.

Mr Dalton’s second anxiety was concerned with Prince Eddy,
to whom, in his correspondence with Queen Victoria, he tactfully
referred as ‘Prince Albert Victor’. He feared that the elder Prince
was not sufficiently advanced to be separated without damage from
his younger brother. He was aware that the Queen desired Prince
Eddy to be sent to Wellington College, an institution in which the
Prince Consort had taken a special interest. Mr Dalton approached
this situation with tenacious tact.

In a2 memorandum, dated February 11, 1877, he stressed the
disadvantage of educating two boys of their age entirely in the
domestic circle and without any contact with boys older than them-
selves. Especially was this true of Princes in their position, who were
exposed to the ‘quite natural excitement’ continually caused by
change of residence and surroundings. This had in itself rendered it
impossible ‘to obtain any really satisfactory result’. The difficulty of
sending Prince Albert Victor to a public school, such as Wellington
College, was not merely that headmasters were disinclined to make
any special arrangements for his reception, but that it would be most
unfortunate at this stage of his development to separate him from his
younger brother. ‘Prince Albert Victor’, wrote Mr Dalton, ‘requires
the stimulus of Prince George’s company to induce him to work at

Vice-Admiral June 26, 1903

Admiral March 1, 1907
_ Admiral of the Fleet May 7, 1910

Ships

H.M.S. Britannia 1877-1879

H.M.S. Bacchante, Flying Squadron 1879-1882

H.M.S. Canada, North America and West Indies  1883-1884

H.M.S. Excellent, Portsmouth 1885

H.M.S. Thunderer, Mediterranean Fleet 1886-1888

H.M.S Dreadnought, Mediterranean Fleet 1886-1888

H.M.S. Alexandra, Mediterranean Fleet 1886-1888

H.M.S. Northumberland, Channel Fleet 1889

H.M. Torpedo Boat 79 1889

H.M.Y. Osborne 1889

H.M.S. Excellent, Portsmouth 18go

H.M.S. Thrush, North America and West Indies  1890-18g1

H.M.S. Melampus, Manoeuvres 1892

H.M.S. Crescent 1898
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1877 Mer Dalton and Queen Victoria

all. . . . The mutual influence of their characters on one another
(totally different as they are in many ways) is very beneficial. . . .
Difficult as the education of Prince Albert Victor is now, it would be
doubly or trebly so if Prince George were to leave him. Prince
George’s lively presence is his mainstay and chief incentive to
exertion; and to Prince George again, the presence of his elder
brother is most wholesome as a check against that tendency to self-
conceit which is apt at times to show itself in him. Away from his
brother, there would be a great risk of his being made too much of
and treated as a general favourite.’

Mr Dalton urged therefore that Prince Albert Victor should
accompany his younger brother to the Britannia, a course which
would ‘improve His Royal Highness’ moral, mental and physical
development’. It would provide him, so Mr Dalton affirmed, with
‘physical and mental tone’ and would assist him to develop ‘those
habits of promptitude and method, of manliness and self-reliance, in
which he is now somewhat deficient’.

Queen Victoria’s reply to this memorandum is dated February 15,
1877:

‘T have read’, she wrote, ‘with the greatest care and the greatest interest
Mr. Dalton’s very able and sensible memorandum on the education of
my dear grandsons Albert Victor and George of Wales—which in
many ways resembles that of our own sons, especially the 2 eldest—and
reminds me forcibly of the many proposals and plans which were
brought forward and discussed for them.

“These Children have, however, the advantage of not being the
Sovereign’s orn Children and therefore not born and bred in a court,
which, although we always brought up ours as simply as possible, still
always has one great and unavoidable disadvantage. I myself was
brought up almost as a private individual, in very restricted circums-
stances, for which I have ever felt thankful.

‘I will now, however, return to the memorandum. I quite agree
with the importance and necessity of sending the 2 Boys from Home
for their education, for the very objections which exist in a much
greater degree with them, existed with ours, viz, the constant moving
from place to place—the necessary excitement going on, which is
greater than with us in some ways. Home influence and the Home
affections should always be cultivated, but if they live with their tutor
and are taught not to be ashamed of showing affection and tenderness
for their Parents and Sisters and all the gentler and humanizing side of
life, there will be no fear of their not retaining their love for Home. I
therefore entirely agree in the plan of education being carried on at or
near some public place of education.’

The Queen did not, however, approve of the idea of Prince
13



The Queen on their education 1877

Albert Victor, her eldest grandson, being entered simultaneously as a
naval cadet in the Britannia:

“Their positions,’ she wrote, ‘(if they live) will be totally different and
it is not intended that they should both enter the navy. . . . The very
rough sort of life to which boys are exposed on board ship is the very
thing not calculated to make a refined and amiable Prince, who in
after years (if God spares him) is to ascend the throne. It would give
him a very one-sided view of life which is not desirable. . . . Will a
nautical education not engender and encourage national prejudices
and make them think that their own Country is superior to any other?
With the greatest love for and pride of one’s own Country, a Prince,
and especially one who is some day to be its Ruler, should not be im-
bued with the prejudices and peculiarities of his own Country, as
George III and William IV were. Baron Stockmar, than whom 7o one
gave us better and wiser advice on the education of our Children,
always dwelt strongly on this. And History bears this out. Our greatest
King William III, and the next to him, though not a King, but almost
the same as one from the influence he exercised and the advice he gave,
the Prince Consort, were both foreigners and this gave them a freedom
from all national prejudices which is very important in Princes.’

Why, asked the Queen, could not both the boys live in some house
in the vicinity of Wellington College, at least for a year and a half,
and thus have all the advantages of attending a public school with
none of the resultant dangers?

‘I have’, she concluded, ‘a great fear of young and carefully brought

up Boys mixing with older Boys and indeed with any Boys in general,

for the mischief done by bad boys and the things they may hear and
learn from them cannot be overrated. Our experience on this point
was certainly against it. . . . Care should also be taken to prevent them
merely from associating with sons of the Aristocracy; good boys, of
whatever birth, should equally be allowed to associate with them to
prevent the early notions of pride and superiority of position which is

detrimental to young Princes, especially in these days, and which I

know is so very repugnant to the Princess of Wales and also to the

Prince’s feelings and from which they are till now so entirely free.’

In the end the Prince of Wales was able to persuade the Queen
to agree to both Princes being sent to the Britannia ‘as an experiment’.
Prince George therefore passed his examination for entry into the
Navy on June 5, 1877. He joined the Britannia, accompanied by
Prince Eddy and Mr Dalton in September of that year. They re-
mained in the Britannia for nearly two years.

Apart from the fact that they had a cabin to themselves under
the poop and that Mr Dalton was there to watch over them, the
Princes were treated exactly as the other two hundred cadets.

14



1877-1879 The ‘Britannia’

Prince George was proficient at mathematics; in boat sailing he
excelled most of the cadets of his term. Yet the contrast between the
cushioned and luxurious life to which he had been accustomed and
the bare boards and stiff hammocks of the Britanniz was sharp

indeed:

‘It never’, he recalled in after life, ‘did me any good to be a Prince,
I can tell you, and many was the time I wished I hadn’t been. It was a
pretty tough place and, so far from making any allowances for our
disadvantages, the other boys made a point of taking it out of us on the
grounds that they’d never be able to do it later on. There was a lot of
fighting among the cadets and the rule was that if challenged you had
to accept. So they used to make me go up and challenge the bigger
boys—1I was awfully small then—and I’d get a hiding time and again.
But one day I was landed a blow on the nose which made my nose
bleed badly. It was the best blow I ever took for the Doctor forbade my
fighting any more.

‘Then we had a sort of tuck-shop on land, up the steep hill; only we
weren’t allowed to bring any eatables into the ship, and they used to
search you as you came aboard. Well, the big boys used to fag me to
bring them back a whole lot of stuff—and I was always found out and
got into trouble in addition to having the stuff confiscated. And the
worst of it was, it was always my money; they never paid me back—I
suppose they thought there was plenty more where that came from,
but in point of fact we were only given a shilling a week pocket money,
so it meant a lot to me, I can tell you.”

The holidays would be spent at his beloved Sandringham, with
occasional visits to the Isle of Wight or Scotland. It was at Osborne
that, on July 30, 1878, he first began to keep a diary, recording how
that day he had played croquet with Aunt Beatrice and thereafter
watched a cricket match between the household and the royal yacht.
This first diary ended, as is the way with diaries, on August 12 the
same year. But on May 3, 1880, Prince George again began to keep a
diary and from then onward he continued it without intermission
until three days before his death.

For fifty-six years, in his clear handwriting, he recorded daily
the moment at which he got up, the times of his meals, and the hour
when he went to bed. He acquired the nautical habit of registering
the direction of the wind, the condition of the barometer and the
state of the weather throughout the day. He would take careful
note of the places which he visited, the people whom he met, or the
number of birds and other animals which he shot. Seldom did he
indulge in any comment upon personal or public affairs; his diary
is little more than a detailed catalogue of his engagements. He was
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His diary 1880
not one of those to whom the physical act of writing comes easily
and with pleasure; his pen would travel slowly across the page.
Yet only when he was seriously ill would he allow his mother, his
sisters, or, later, his wife, to make the entries for him. His diaries
swelled to twenty-four bound and locked volumes, each opening
with a small golden key. They became for him part of the discipline
of his life.

Prince George passed quite creditably out of the Britannia in
July 1879,! being then just fourteen years of age. After a few weeks’
holiday he sailed with his brother round the world on a cruise, which
lasted almost exactly three years.

1 Captain Sir Bryan Godfrey-Faussett kept a bound book in which he
entered the names and subsequent careers of the fifty cadets who formed
Prince George’s term in the Britannia. By October 1935 twenty-eight of

these fifty had died; seven could no longer be traced; and fourteen sur-
vived.

Of the original fifty, two reached the rank of Admiral of the Fleet,
namely Lord Wester Wemyss and King George himself; three (Admiral
Mark Kerr, Admiral Sir Cecil Lambert and Admiral Sir William Grant)
became Admirals; six became Vice-Admirals; and four Rear-Admirals.
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CHAPTER II

THE BACCHANTE

September 1879—August 1882

The proposal that both Princes should go together on a cruise round the
world—the Cabinet object—Queen Victoria resents their inter-
ference—Doubts regarding the seaworthiness of the Bacchante—Sir
Henry Ponsonby’s dilemma—Summary of the cruise—Lord Charles
Scott’s instructions—the tattooing incident—Queen Victoria’s
anxiety regarding their social contacts—Prince George’s homesick-
ness—The Bacchante diverted to the Cape—the Queen’s fear that the
Princes may become involved in hostilities—Majuba—Cetywayo—
Prince George as a midshipman—the Bacchante damaged in a gale—
She puts into King George’s Sound—the return journey—Athens and
tgn_: Greek Royal Family—Back at home—Confirmation of the two

rinces.

(1)
WHEN in 1879 the time approached for the Princes to leave the
Britannia, Mr Dalton was afflicted by misgivings similar to those which
had disturbed him in 1877. Whereas Prince George’s development,
during the two years he had spent at Dartmouth, had been ‘rapid
and pronounced’ Prince Eddy had not been able as yet to overcome
his constitutional lethargy. It had already been agreed that Prince
George on leaving the Britannia should go to sea in a training vessel
on an extended cruise round the world. Mr Dalton, in a letter of
April 9, 1879, urged the Prince of Wales that Prince Eddy should
accompany him on this voyage. If the elder boy were separated from
his brother and sent to a public school, his backwardness might
become more apparent. Moreover, whereas it would be possible care-
fully to select the sub-lieutenants, the midshipmen and the cadets with
whom he would consort in a naval training ship, it would be difficult
at a public school to isolate him from all evil associations. Mr Dalton
was aware that Prince Eddy was not suited to a naval career and
that a long absence in a training ship might interrupt his general
education. He proposed to get over this difficulty by attaching to
the two Princes Mr John Lawless, an instructor in the Britannia,
who could teach them mathematics and navigation, and Assistant
Paymaster G. F. Sceales, who had spent his youth in France and
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The Cabinet object 1879
who could give them special and intensive tuition in the French

language.

This plan was eventually approved by the Queen and the Prince
of Wales. The latter mentioned the idea to Mr W. H. Smith, the
First Lord of the Admiralty, who, regarding it as hazardous to
embark both Princes in the same vessel, raised the matter in Cabinet.
The Prime Minister, at the request of his colleagues, telegraphed and
wrote to the Queen urging her to veto the proposal:

‘Lord Beaconsfield’, he wrote on May 19, 1879,® ‘must repeat that
the Cabinet was strongly of opinion that the departure of the two
Princes in the same ship will greatly disquiet the public mind and that
if anything happened to them Your Majesty’s Government would
justly be called to a severe account. He cannot adequately describe the
feelings of Your Majesty’s Ministers on this subject.’

The Queen was angered by what she regarded as governmental
intervention in a purely domestic arrangement:

‘I entirely approve’, she replied on the same day, ‘the plans for my
grandsons’ journey, which should never have been brought before the
Cabinet. The Prince of Wales only mentioned it to Mr Smith and was
with right extremely annoyed at his doing such a thing. It was never
done when the Prince of Wales and Prince Alfred went on long
journeys together.’

The Prime Minister surrendered at once with grace and ingenu-

ity:

‘Lord Beaconsfield with his humble duty to Your Majesty.

‘He most deeply apologizes for having, he fears, caused Your
Majesty some unnecessary anxiety and trouble yesterday, respecting
the cruise of the young Princes.

“The fact is, it was brought under his notice at the end of a long and
exhausting Cabinet. . . . Had the matter been originally brought before
his notice he should, he hopes, have given it more thought and acted
with more discretion. He takes the whole blame upon himself and
trusts Your Majesty will not be angry with Mr. Smith, who is inexperi-
enced, and ought to have been guided better by Lord Beaconsfield.

“The matter ought never to have been brought before the Cabinet.
Lord Beaconsfield will now withdraw the subject from the considera-
tion of Ministers and as there are no records of the Cabinet Councils,
he shall address a letter to the Lord Chancellor, taking the whole
responszbﬂlty of the affair upon himself.

‘It grieves him to trouble Your Majesty almost at the moment of
Your Majesty’s departure. It grieves him much. And yet he must
congratulate the Empress of India upon the triumphant conclusion of
the Afghan War.’

The project having thus been approved in principle, Mr Dalton,
18









1879 Was the ‘Bacchante’ seaworthy?

with his accustomed energy, flung himself upon the detailed arrange-
ments. In consultation with naval officers of his acquaintance he
went through the lists of lieutenants, sub-lieutenants, midshipmen
and cadets in order to secure that the Princes should be accom-
panied only by shipmates of irreproachable character. The problem
of the command caused him.special anxiety. His own choice had
been a Captain Fullerton and he was incensed when the Admiralty,
without consulting his wishes, appointed Captain Lord Charles
Scott. The ship chosen for the cruise was H.M.S. Bacchante, an
unarmoured corvette of some four thousand tons. Mr Dalton was
convinced that the Bacchante was not entirely seaworthy. He begged
the Queen to insist on a frigate; she made it a condition that the
Bacchante should undertake special trials before the two Princes em-
barked. The confusion and irritation which resulted is well summar-
ised in 2 memorandum written at the time by Sir Henry Ponsonby,
Private Secretary to the Queen:®

‘T am much perplexed about this Bacchante.

1. Plan proposed to the Queen who did not at all like it.

2. Dalton sent by the Prince of Wales to urge it. Queen’s objections

not pressed.

Unanimous condemnation by the Cabinet of the plan.

. Indignation of the Queen and Prince at their interference.

. Cabinet say they didn’t. Plan adopted.

. Controversies on the selection of officers. The Queen supporting
what she believed to be the Prince of Wales® choice. Sometimes it
appeared he wished for others. Final agreement on the officers.

7. The Bacchante announced to be the ship. Who chose her, when and
where I don’t know. -

8. Chorus of approbation.

9. Strong whispers against her. No stability. The Queen doubtful.
The Prince of Wales doubtful. Dalton very doubtful—prefers
Newcastle.

10. Smith (First Lord) furious, outwardly calm. Offers to turn over
crew to Newcastle—an old ship full of bilge water. Sends report in
favour of Bacchanie.

11. Scott ordered to cruise in search of a storm so as to see if she will
capsize. .

12. Scott returns, says she won’t. Dalton not satisfied. Wants to
separate Princes.

13. Qnueen says this is what she first thought of but Dalton said it was
impossible. Let him consult Prince and Princess of Wales.

14. Queen mentions doubts to Lord Beaconsfield.

15. B. observes he has already been snubbed—but if his advice is
wanted, he will give it.

16. Knollys says that Dalton is wrong.’

oW Wb o
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The Cruise of the *‘Bacchante”’ 1879-1882

Mr Dalton also was much discouraged by these controversies,
On June 18, 1879, he humbly begged the Prince of Wales to relieve
him of his duties. The request was not approved. It was thus with a
heavy heart and with many misgivings that Mr. Dalton agreed to go.
‘I wish the scheme all success,” he wrote to Sir Henry Ponsonby on
June 23, ‘but it is not now my device.’ The Bacchante left Spithead for
the Mediterranean on September 17, 1879.

(2)

It is not intended to recount in detail the events of the three
years which Prince George spent in the Bacchante. Those who are
specially interested in the subject can refer to the two enormous
volumes of 1400 pages which Mr Dalton published on their return
and which purported to be based upon the journals and letters of the
two Princes.! There were in fact three separate cruises of varying
lengths. The first lasted for seven and a half months, from September

1 Mr Dalton’s mighty work The cruise of H.M.S. Bacchante was well-
intentioned. ‘It would’, he informed the Prince of Wales on May 16, 1882,
‘appear in the Princes’ names and would redound to their credit and to
that of Your Royal Highness, I hope.’

The book was dedicated to the Queen by ‘Her Majesty’s affectionate
and dutiful grandsons’. In his preface Mr Dalton stated that the work was
based upon the diaries kept by the two Princes and upon the letters which
they sent home. ‘Such passages’, he writes, ‘as I have extracted from them
I have thought it best to leave as they were first penned however rough
they might appear, rather than smooth them down in cold blood.” He
adds that his own comments would be marked off in square brackets. The
impression thus conveyed to the reader was that anything not in square
brackets was the unedited work of the Princes themselves.

This was an incorrect impression. Not only are the Princes made to
insert in their diaries long passages from the Vulgate in the original Latin,
but they are also represented as being able readily to quote from Theo-
critus, Browning, Shakespeare, Byron, Tennyson, and the Duchess of
Malfi. Typical of Mr Dalton’s method is an extract, purporting to come
from a diary entry by Prince George and written at Athens on May 20,
1882: “Then into a café, where gambling is going on and there was much to
remind us of Aristophanes.’ It is more than doubtful whether Prince
Georgc, at the age of sxxtccn, had ever heard of Aristophanes. Moral
maxims, which never figure in Prince George’s journals, are also intro-
duced as ‘Drink and 1mprov1dencc make paupers here as elsewhere’.

Those who were innocent enough to believe that they were reading
the actual words of two young midshipmen must have been horrified to
discover what insufferable midshipmen the two Princes were.
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1879-1882 World Tour

17, 1879 to May 2, 1880, and took them to the Mediterranean and
the West Indies. The second lasted only a few weeks and was under-
taken in company with the combined Channel Fleet and Reserve
Squadron and took them to Bantry Bay and Vigo. The third and
longest lasted from September 14, 1880, to August 5, 1882, a period
of nearly two years, and took them to South America, South Africa,
Australia, Japan, China, Singapore and Egypt.*

The instructions issued by the Admiralty to Lord Charles Scott
were that Prince George should be treated ‘in all respects as other
midshipmen on board, with the exception of keeping Night Watch,
from which he is to be excused under medical advice, as well as
employment on boat service in tempestuous weather’. Prince Albert
Victor, on the other hand, not being destined to become a naval
officer, should be allowed more time to pursue his studies with Mr
Dalton. The Queen was anxious that the two boys should not
receive royal honours when visiting a foreign port; the Prince of
Wales was of opinion that they should be accorded honours similar
to those given to other foreign Princes, such as Prince Henry of
Prussia. The matter was left to the judgement of Lord Charles Scott,
who took the wise course of never advertising their presence on
board, but allowing them to receive special honours when, as
happened in Japan and Egypt, such courtesies appeared to be
desired by the local rulers.

The Princes had been accorded a cabin on the port side under
the poop; it communicated with that of Mr Dalton and con-
tained two swinging cots and two sea chests. The Princess of Wales
had presented the ship with a harmonium in an oak case and with a
number of chromolithographs after Birkett Foster for the decoration
of the messes. The Princes took their meals with the other midship-

1The voyages of the Bacchanie can be summarised as follows: First
cruise, September 17, 1879, to May 2, 1880. Spithead — Gibraltar — Port
Mahon - Palermo — Gibraltar again — Madeira — Barbados — Granada —
Martinique - Jamaica — Bermuda - Spithead.

Second cruise with Channel Fleet, Fuly 19, 1880, to August 12, 1880. Spithead —
Bantry Bay ~ Vigo — Spithead.

Third cruise, with Lord Clanwilliam’s Detached Squadron. September 14, 1880,
to August 5, 1882. Spithead — Portland Roads — Ferrol — Vigo — Madeira —
St Vincent — Monte Video — Buenos Aires — Falkland Islands — The Cape
(from Feb. 16 to Apnl 9, 1881) — Albany, West Australia — Adelaide -
Sydney — Brisbane — Fiji — Yokohama —~ Shanghai — Canton — Hong Kong
— Singapore — Colombo — Suez — Piraeus — Corfu - Palcrmo Sardinia ~
Valencia - Gibraltar — Cowes.
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The tattooing incident 1879

men and cadets in the gunroom; Mr Dalton, who had been ap-
pointed honorary chaplain, messed with the Captain.! They con-
tinued their lessons with Mr Dalton, having additional instruction in
mathematics from Mr Lawless and in French from Assistant Pay-
master Sceales.

A picture of the Princes at this period is provided by Lord
Napier, Governor of Gibraltar:

‘The youngest’, he wrote on November 12, 1879,° ‘is the most
lively and popular, but I think the eldest is better suited to his situa-
tion—he is shy and not demonstrative, but he does the right things as
a young gentleman in a quiet way. It is well that he should be more
reticent and reflective than the younger boy.’

Prince George, except in his letters and diaries, was never
addicted to reticence: Prince Eddy, at least in the earlier years,
spoke infrequently and in a subdued voice.

The only incident which disturbed the even current of the first
cruise occurred in the West Indies. The Princes had been conducted
over the Botanical Gardens in Barbados and had been encouraged
to sniff the large lilies there displayed. They returned to the ship
with their faces powdered with yellow pollen and 2 journalist who
observed them telegraphed home to say that they had had them-
selves tattooed on the nose. The Queen and the Prince of Wales

1 The Bacchante was fully rigged with auxiliary engines. She was 307
feet long by 45 feet broad. She carried 14 4} ton muzzle-loading guns.
Her complement was 450 officers and men, including:

Captain, Lord Charles Scott: Commander, Staff Commander George
Hill: Lieutenants, Assheton Curzon Howe, Osborne, Adair, and Fisher:
Sub-Lieutenants, Rolfe, Murray, Royds, Burrows, Moore and Henderson:
Midskipmen, Munro, Peel, Currey, Evan-Thomas, Fitzgerald, Limpus,
Christian, J. G. M. Scott, and Basset: Naval Cadets, Hardinge, R. E.
Wemyss, Hillyard, Osborne, Prince Albert Victor and Prince George of
Wales.

The Senior Midshipman, Mr E. L. Munro, was not regarded by Mr
Dalton as a fitting companion for the two Princes. ‘His almost feminine
ways’, wrote Mr Dalton, ‘& silly over-deference to them induced them to
take liberties with him which they should not.” Mr Munro was removed
from the Bacchante on grounds of health after the first cruise.

Of the remaining midshipmen and cadets, R. E. Wemyss became
Admiral of the Fleet, John Scott became seventh Duke of Buccleuch, Hugh
Evan-Thomas (whose sister Mr Dalton married) became an Admiral,
Commander G. W. Hillyard survived to broadcast his reminiscences after
King George’s death, and Arthur Limpus became an Admiral and Adviser
to the Ottoman Navy.
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1860 The Marlborough House set

took the report seriously and angry telegrams were despatched. The
Princess of Wales, as always, was amused:
‘How could you’, she wrote to Prince George on December 30,
1879, ‘have your impudent snout tattoed? What an object you must
look, and won’t everybody stare at the ridiculous boy with an anchor
on his nose! Why on earth not have put it somewhere else?’

Mr Dalton hastened to reassure the anxious father:

‘I should wish’, he wrote on January 27, 1880, ‘to set Your Royal
Highness’ mind perfectly at rest about the “tattoeing”. The Princes’
noses are without any fleck, mark, scratch or spot of any kind whatever.
The skin is as white as the day they left home.’

The Bacchante returned from her first cruise on May 2, 1880. On
the day before disembarking at Spithead Mr Dalton drafted a
report on the experiment for the Prince of Wales. Prince George had
certainly benefited much from naval discipline, both morally and
physically. His height was now 4 ft. 10 and his weight 88 pounds.
He had passed his midshipman’s examination with success. Prince
Albert Victor, ‘in spite of the kindly encouragement given him to
work by his younger brother and by other of his messmates’ had not
made comparable progress. None the less Mr Dalton was convinced
that the experiment had been a success and was positive that a more
extended cruise on the part of both Princes would show equally
valuable results. He was still of opinion, however, that for this longer
voyage a sailing frigate would be preferable to the Bacchante.

After a short holiday at home and after a second short cruise
to Ireland and Spain with the Channel Fleet, the Princes, before
embarking on their journey round the world, joined their parents
for a month at Sandringham. Queen Victoria had for some time
been suggesting that the boys might be contaminated by contact
with the Marlborough House set; she spoke to the Prince of Wales on
the subject:

‘We both entirely agree’, he wrote to her on May 22, 1880, ‘with

all you say about our two boys. Our greatest wish is to keep them

simple, pure and childlike as long as it is possible. . . . All you say, that
they should avoid being mixed up with those of the so-called fashion-
able society, we also entirely agree in and try our utmost not to let
them be with them. The older they get the more difficult we see is the
problem of their education and it gives us many an anxious thought
and care.’

In spite of this assurance, the Queen remained perturbed:

‘Many affectionate thanks’, she answered from Balmoral on May
26, ‘for your dear letter, by which I am glad to see that you duly
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The third cruise 1880
appreciate the extreme importance—indeed I may say the vital
importance—of the dear Boys being kept quiet—and above all apart
from the society of fashionable and fast people. . . . With regard to their
education, the one thing (after their religious education) which is of
the greatest importance is now Foreign languages, in which they are
unfortunately sadly deficient. You and your sisters spoke German and
French when you were 5 or 6—and I fear they will never have this
facility in speaking them.’

A few weeks later we find the Queen, on July 6,% recurring to this

difficult theme:

‘I must also return most earnestly and strongly to the absolute

necessity of the children, all of them, not mixing with the society you are

constantly having. They must either take their meals together alone,
or you must breakfast and lunch alone with them and to this a room
must be given up wherever you are.’

The Prince of Wales replied to this with commendable patience and

dignity:

‘With regard’, he wrote on July 11,* ‘to the boys mixing with what
you call *“fashionable society”, I assure you—as I have had reason to
say before—that they do not do so. And we hope and think that they
are so simple and innocent that those they have come in contact with
have such tact with them that they are not likely to do them any
harm.’

Queen Victoria need have cherished no apprehensions. The only
two people outside his immediate family who exercised any influence
upon Prince George’s boyhood (apart of course from Mr Dalton)
were Captain Henry Stephenson and his uncle Admiral Sir Harry
Keppel, ‘the little Admiral’. His friendship with Oliver Montagu,
generally known as ‘Tut Tut’, was of a later date and wholly bene-
ficial. He never possessed any predilection for fashionable society.

(3)

On September 14, 1880, the Princes joined the Bacchante again
for their world cruise. For the purpose of this journey the Bacchante
had been assigned as training ship to a Detached Squadron under
the command of Admiral Lord Clanwilliam. It was in company
with this Squadron that they sailed to the Falklands and thereafter
to the Cape, Australia and Japan.

Prince George was deeply distressed at parting from his home
and family for two whole years:

‘My darling Motherdear,” he wrote from Cowes on September 15,

‘I miss you so very much & felt so so sorry when I had to say goodbye
to you and sisters & it was dreadfully hard saying goodbye to dear
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1881 Majuba

Papa & Uncle Hans.! It was too rough yesterday to go to sea, so we
stopped in here for the night. . . . I felt so miserable yesterday saying
goodbye. I shall think of you all going to Scotland tonight & I only
wish we were going too. Lord Colville will take this letter & he has to
g0, so I must finish it. So goodbye once more my darling Motherdear, please
give darling Papa and sisters my very best love and kisses and very
much to dear Uncle Hans. I remain yoyr very loving son Georgy. So
goodbye darling Motherdear, dearest Papa & sisters.’

They sailed via Vigo, Madeira and St. Vincent to the River
Plate. January 24, 1881, found them at the Falkland Islands, intend-
ing to round the Horn and cruise up the western coast of South
America as far as the Galapagos. On January 25, however, a tele-
gram was received from the Admiralty, instructing Lord Clan-
william’s Detached Squadron to turn eastwards immediately and to
sail for the Cape.

The Boers, under the leadership of Kruger, Pretorius and Jou-
bert, had met at Paardekraal on December 13, 1880, and repudiated
the proclamation of April 1877, under which the Transvaal had
been annexed to the British Crown. Three days later they proclaimed
a Republic. Hostilities immediately broke out and Sir George
Colley, High Commissioner for South East Africa, marched towards
the Transvaal with a force of 1400 men. The Boers, on the very day
that the Bacchante arrived at the Falkland Islands, invaded Natal and
occupied Laing’s Nek. The Bacchante reached the Cape on February
16, 1881. Ten days later Sir George Colley was defeated and killed
on Majuba Hill. ‘We are going to the Cape of Good Hope,’ Prince
George noted in his diary for January 26, ‘because of the Basuter
disturbances.’

The moment the Queen heard that the Detached Squadron was
to be diverted to the scene of action she became alarmed lest her two
grandsons might form part of some expeditionary force:

‘I must earnestly protest’, she telegraphed to the Prince of Wales

on January 20, 1881, ‘against the Princes serving with the Naval

Brigade on shore at the Cape. I strongly objected to their both going

to sea, but consented on the suggestion that it was necessary for their

education. The proposal to send them on active service destroys the
cause of my former consent, and there is no reason for and many
against their incurring danger in the South African war.’

The Prince of Wales had been delighted by the idea that his sons
might add to their experience by seeing a little fighting. He was hurt
and irritated by the Queen’s intervention. The Queen remained

1Queen Alexandra’s uncle, Prince John of Holstein-Sonderburg-
Glicksburg (1825-1911).
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adamant and sent implicit instructions to the First Lord of the
Admiralty that the two Princes were in no circumstances to be
attached to any naval brigade:

‘I am very sorry’, she wrote to the Princess of Wales on February

18, 1881, ‘that Bertie should have been sore about the Boys . .. The

Bacchante going to the Cape, which was done in a hurry without due

consultation with me—1I disapproved. And feeling how valuable these

2 young lives are to the whole Nation, I felt bound to protect them against

useless and unnecessary exposure in a cruel Civil War, for so it is, the

Boers being my subjects, and it being a rule that Princes of the Royal

Family ought not to be mixed up in it. In any other War, should in

time there be one, (when Georgie be older) and his ship be obliged

necessarily to take part in it, I would guite agree with Bertie.
‘Pray show this to him, as I am sure that he dnd everyone else
would agree in this being the right course.’

Prince George himself, unaware of this controversy between his
father and his grandmother, regarded the war objectively. “This is
really a dredful war is it not?’ he wrote to his mother from Cape
Town on March 7, 1881. ‘All these poor people killed & also poor
General Colley.’

During the six weeks that the Detached Squadron remained at
anchor in Simon’s Bay, awaiting the outcome of the negotiations
between Kruger and the British Government, the Princes could
visit Cape Town and make a few excursions in the vicinity. ‘We
passed an ostridge farm’, records Prince George in his diary, ‘and
saw a good many ostridges.” They were conducted by the Governor
to visit Cetywayo.! ‘He has got a little farm for himself,” wrote Prince
George on February 26; ‘we gave him each our photographs and he
gave us his. He himself is eighteen stone and his wives 16 & 17 stone;
there are four of them, they are very fine women, all over six feet.’
Cetywayo was voluble in his expressions of loyalty to the British
crown and assured the Princes that his one desire was to ‘wash his
spears in the blood of the Boers’.

1 Cetywayo, King of the Zulus, was a nephew of the great Chaka. He
succeeded to the throne in 1872 and organised the Zulus on a military basis.
In December 1878, Sir Bartle Frere, High Commissioner of South Africa,
sent him an ultimatum summoning him to disband his regiments. Cety-
wayo did not reply to-this ultimatum, with the result that Lord Chelms-
ford entered Zululand on January 11, 1879, at the head of 13,000 troops.
Having defeated the British at Isandhlwana, Cetywayo was himself
defeated at Ulundi on July 4, 1879, and taken prisoner in the following
August. He was interned near Cape Town, visited London in 1882, and
was restored by Mr Gladstone in 1883. He was unable to reimpose his
authority and died at Ekowe on February 8, 1884.
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This opportunity was not accorded to him. Although the British
public were under the impression that a fresh army under Sir
Frederick Roberts was on its way to South Africa to ‘avenge Majuba’,
Mr Gladstone was in fact in private negotiation with Kruger. On
March 6, 1881, a truce was arranged, followed, on August 3, by the
Convention of Pretoria, by which the Boers were granted self-
government under British suzerainty. Meanwhile, on April g, 1881,
the Detached Squadron had left the Cape on their journey to
Australia.

(4)

It took them five weeks of continuous sailing and steaming to
cross the expanse of the Indian Ocean. Prince George, during that
uninterrupted passage, was fully occupied. In the few spare moments
which he could find, he read Oliver Twist and Nickolas Nickleby.
He suffered much, as he always suffered, from bouts of sea-sickness.
But most of his day was absorbed in study and in nautical exercises.
The following extract from his diary is typical:

‘April 26 1881. At sea, Cape to Australia. Got up at 6.0 o’clock &
had drill. A fine day with wind right aft but not quite so cold as it has
been for the last three days. Going about 6 knots. I had breakfast at 8.0.
Went to school with Mr. Lawless from 9.30 to 11.45. Had dinner at
12.0. Did some French with Mr. Sceales. At 1.45 we went aloft with
the ordinary seamen & boys & exercised shifting topsail. Then we did
rifle and cutlass drill. Kept the 4 to 6 watch. After quarters, we
exercised shifting topsails, we did it twice. Tea at 6.30. Then after tea
I wrote some of my log up. Went to bed at 9.30.

A recollection of Prince George as a cadet and midshipman was
broadcast after his death by Commander Hillyard, one of the last
survivors of the Britannia of 1877 and a messmate in the Bacchante’ :

‘I was shipmates for five years with our late King, when we were
both youngsters. The companionship in one of Her Majesty’s gunrooms
in those days was of necessity a very close and intimate one. Weeks and
weeks at sea, sometimes very monotonous weeks, living on food that
was more than monotonous, and also exceedingly nasty. Mostly salt
pork and ship’s biscuits. Remember there were no comforts in those
days. No such things as electrical freezing plant. So fresh vegetables,
fruit and fresh provisions lasted a very, very short time after leaving
harbour. Also, one got rather bored at always seeing the same old
faces round the same old table, and tempers at times were apt to get a
little frayed and irritable. Yet in all those years I never remember
Prince George losing his temper. I certainly never had even a cross
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word with him. Unselfish, kindly, good-tempered, he was an ideal
shipmate.

‘I want you to realize that when he joined up he was only about
12} years old, and that he actually went to sea only 14}. Yet, even at
this early age he had, when in charge of one of the ship’s cutters, for
instance, to accept full responsibility for the lives of men. He also had
to endure all the discomforts and all the hardships which were the
inevitable and common lot of anyone who went to sea in those days.

‘In my humble opinion the training he thus obtained in the
Royal Navy, and the strict discipline to which he was subject, were
tremendous factors in forming the character of the great and lovable
man, and wise king he afterwards became. . ..’

The intimacies of nautical life are in any case different in kind
from those forged by other associations. On the one hand, they are
more physically proximate and thus more stark and less selective: on
the other hand—in that, with a change of ship, the whole pattern of
acquaintance has to be reformed—they are more adventitious and
therefore less profound. The tendency thus arises to adopt a standard-
ised pattern of comradeship, in which emotional relations are seldom
involved. Friendliness becomes more common than friendship and
general good fellowship more customary than exclusive individual
affections. In the case of the two Princes this general habit of
impersonal intimacy was reinforced by the presence of Mr Dalton.
Anxious as he was that they should be exposed to no influence other
than his own, he discouraged any close familiarity, any partial
preferences, any selective fraternisation.

When four hundred miles from Australia the Squadron ran into
rough weather. Heavy seas broke over the Bacchante, a cutter was
washed away and the steering gear refused to function. Mr Dalton
was much alarmed. It seemed to him that the apprehensions which
he had voiced regarding the instability of the corvette were being
abundantly justified. Lord Clanwilliam had been unable in the gale
to retain contact with the Bacchanie; the rest of the Detached Squad-
ron had disappeared. Here were the two Princes, without hope of
human assistance, drifting in a hurricane towards the South Pole.!

1This was an imaginative interpretation. The fact that it was the
second cutter, which is usually hoisted on the port side, which was carried
away suggests that the port side was the lee side and that the gale there-
fore was from the south-west. This assumption is confirmed by the rapidity
with which thereafter they made King George’s Sound. The rudderless
Bacchante would therefore have drifted, had she not been repaired in time
by the skill and seamanship of Lord Charles Scott and others, not to-
wards the South Pole, but towards the coast of Australia.
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Prince George’s own impressions of the misfortune were more

seamanlike:

‘Thursday May 12 1881. At sea; blowing very hard all night. This
morning at 5.0. o’clock we gave a very heavy roll & the 2nd cutter
filled & was washed away and lost. A heavy sea running, g to 10 the
force of the wind. A great many seas coming over the nettings. We
tipped the 1st cutter up. We gave a heavy roll which carried away both
davits & brought the cutter on to the mizzen rigging where we lashed
her. We dipped the galley too, & the jollyboat, so we turned both in.
We split the mainsail. Hailing in the squalls.

‘Friday May 13. At sea; in the first watch we came right up in the
wind in a squall and could not go off again so we treble reefed the fore
& main topsails & furled the miz. tps. Blowing very hard indeed in the
night. Got the screw down and tried steaming to get her head from the
wind but could not. Had the morning watch. We shortened and
furled sails at 7.0. Blowing 8 to 10. A heavy sea. We got her head off in
the afternoon at last. .. .

‘Saturday May 14. We do not yet know what is the matter with the
rudder. ...’

The rudder had in fact been torn sideways and refused to answer
to the helm. Adjustments were made and Lord Charles Scott, who
had no sleep for three nights, was able to turn the vessel northwards.
On Sunday, May 15, they sighted Mount Gardner in Western
Australia. That afternoon they anchored safely in King George’s
Sound, within view of the town of Albany. The Princes, much to
Mr Dalton’s indignation, were thereupon transferred to the Inconstant
while the Bacchante was undergoing the necessary repairs.

The cruise thereafter followed its prescribed course. After visiting
Sydney, they rejoined the Bacchante on August 2 and went in her to
Brisbane, the Fiji Islands and Japan, where they were received by
the Mikado. There followed visits to Hong-Kong, Shanghai, Singa-
pore and Colombo. On March 1, 1882, the Princes landed at Suez
on their return journey. They went up the Nile as far as Luxor and
the month of April was spent on a tour of the Holy Land. Prince
George was not impressed by the stories related to him by the local
guides: ‘All the places’, he wrote on April 20, 1882, ‘are only said to
be the places.’ At Jerusalem the two Princes camped among the
olives and on this occasion they really were tattooed. “We have been
Tatoed’, he wrote to his mother, ‘by the same old man that tatoed
Papa & the same thing too the 5 crosses. You ask Papa to show his
arm.’

On May 11 they reached the Piraeus where they were welcomed
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by their uncle and aunt, King George and Queen Olga, and taken
for ten days up to Tatoi. Fond as he was of his uncle, the King of the
Hellenes, and of his Greek cousins, it was Queen Olga especially
whom he loved. ‘Uncle Willy’ in after years would write him long
and frequent letters, containing such Danish endearments as ‘gamle
palse’ or ‘gamle sylte’ . His cousins, Prince Nicholas and Prince George,
were also frequent correspondents. But throughout his boyhood and
early manhood it was Queen Olga—humorous, gifted and affection-
ate—who became for him almost a second mother. The parting from
these beloved relations was a bitter one:

‘May 20 1882. The Palace Athens. We dined at 7.0. All very sad
at dinner. At 8.30. we had to say goodbye to darling Aunt Olga &
cousins. We all cryed very much, we have spent such a delightful time
here. We went with Uncle Willy on board the Bacckante in his steam
launch. We talked with him in the cabin until nearly 1.0; then we had
to say goodbye to him. I was so sorry, I cryed again, We then went to
bed.’

Mr Dalton, for his part, was glad to see the last of Athens and
Tatoi, He noted that Prince George had been ‘more than usually
vivacious since his stay here’. ‘Late hours’, he added ‘are almost
inevitable on shore, at any rate when they are guests in a palace;
late hours, I mean, according to what they are accustomed to.
Routine work for two months will do them a vast deal of good.’

On the whole he was delighted by the progress made by his
younger pupil:

‘Prince George’s old enemy’, he had reported to the Prince of Wales
on January g, 1882, ‘is that nervously excitable temperament which
still sometimes leads him to fret at difficulties instead of facing them,
and thus “make mountains out of molehills”. He is getting over this as
he grows older; and now that bodily he is beginning to fill out and
become physically stronger, it will I hope soon pass away.’

The Bacchante left the Piraeus on May 21, but spent a further five
weeks visiting Mediterranean ports. At 1.0 p.m. on Friday, August 4,
1882, they sighted the coast of England. ‘I was glad to see it,” Prince
George enters in his diary. ‘Nearly two years since I saw it last.” On
Saturday, August 5, they anchored in Cowes roads, and the Prince
of Wales with the Princess and their daughters came on board.
Three days later they were taken up to Osborne to be welcomed by
the Qneen. ‘Georgie’, she wrote, ‘is much grown. He has still the
same bright, merry face as ever.’

1 Meaning ‘my dear old sausage’ and ‘my dear old pickled pork’.
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At 4.0 p.m. that afternoon the two boys were confirmed in the
Queen’s presence by Archbishop Tait at Whippingham Church.
Queen Victoria had already asked the Archbishop ‘to point out to
them both their duty to their Sovereign and Grandmother as well as to
their Parents, and how responsible as Princes as well as youths their
positions are’. The Archbishop in his allocution obeyed these
behests. ‘God grant’, he said, ‘that you, Sirs, may show to the world
what Christian Princes ought to be.’ It was almost his last allocution.
Archbishop Tait died in December of that year.

On Monday, August 14, Prince George said farewell to the
Bacchante. ‘I am very sorry’, he wrote ‘to say goodbye to the people
that I have been three years with.” The ship was paid off on August

3I.
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CHAPTER III

NAVAL OFFICER
1882—18g2

Effect of naval training upon Prince George’s character—His concept of
the duties of a seaman—And of the duties of a Prince—He goes to
Lausanne—he is separated from Prince Eddy and is appointed to the
North American Squadron—A course in gunnery—Queen Victoria’s
admirable advice—Captain J. A. Fisher’s eulogy—The Medi-
terranean Fleet—Captain Stephenson—At Malta—He grows a
beard—His continued homesickness—Miss Stonor—At Athens again
—Death of the Emperor Frederick—Torpedo Boat 7g—a visit to
Berlin—H.M.S. Thrush—the Duke of Clarence and Princess Héléne
—Queen Victoria is anxious for Prince George to marry—the death
of the Duke of Clarence.

(1)

1T may be felt that, for a book which purports to be a political
biography, too much space has been allotted to the early years; and
that it was unnecessary to treat at such length a period which has
already been so admirably covered in Mr John Gore’s Personal
Memoir. Yet any biography must describe the interaction between an
individual and his environment. The influence which King George
exercised during the twenty-five years of his reign was due, not to any
exceptional gifts of imagination or intellect, but to the consistency of
his principles and beliefs. It was this consistency which enabled him
throughout an angry phase of transition and disbelief, to symbolise
stability and to command universal confidence. The recurrent theme
of this biography will thus be the contrast between the simple
straightness of King George’s character and the intricate political
fluctuations with which he had to cope. In order to understand his
character, it is important to realise that, in all essentials, it crystallised
in early adolescence. His temperament, his prejudices and affections,
his habits of thought and conduct, his whole outlook on life, were
formed and moulded during the years between 1877 and 1882. The
great events which happened to him in later life (the death of his
elder brother, his marriage to a woman of superior intelligence, his
accession to the throne) served only to deepen and widen furrows
which had been traced in his boyhood years. Not being an intellec-
32



“SUISTIOO 39211 pue s193s1s M ‘Appy ourLg ‘981095 sounig ‘903215
JO U3 “Sprewrud(y jo u22Ti() ‘safepp Jo §s9oULIg “903319) Jo 931095 Sursy
NIAVESIIM LV CIHAVIDOLOHA d4Nous XTIN

vVda







1882-1892 The effect of naval training

tual, he was never variable: he remained uniform throughout his
life.

It has therefore been necessary to examine in some detail the
contrasting influences which, by the time he reached his seventeenth
year, had produced an integrated personality. As a child he was
vivacious, affectionate, inclined to self-approval and thus easily dis-
couraged. Spoilt by his mother and intimidated by his father, sur-
rounded by a narrow circle of mutually admiring relations, the
harmony of his days constantly interrupted by displacements, he
might, but for the devoted watchfulness of Mr Dalton, have sur-
rendered too easily to the comforts of his home, the privileges of his
position, or the ease of his own merriness and charm. The icy plunge
into the rigours of naval discipline, the sudden fact that instead of
being always saluted he had now always to salute, the harshness and
dolours of the Britannia and the Bacchante, might well have lamed his
self-assurance and rendered him diffident, sullen, or perplexed. The
admirable thing about him was that, while retaining all the impulses
and sentiments of boyhood, he so soon developed a quality
more forcible than ordinary manliness—a categorical sense of
duty. It was this potent quality which became the fly-wheel of his
life. .
The firm and simple lessons which he absorbed as a cadet and
midshipman could not be better summarised than in the words
which he himself used when addressing the boys of the training ship
Conway, in July 1899. He then defined the three qualities required of
a sailor as: ‘(1) Truthfulness, without which no man can gain the
confidence of those below him; (2) Obedience, without which no
man can gain the confidence of those above him; and (3) Zest,
without which “no seaman is worth his salt™.’

The effect upon him of his position as a Prince of the Royal
House is more difficult to estimate. It is not easy for those not
reared in the esoteric atmosphere of a Court to imagine by what
gradations a little Prince comes to realise that he belongs to a race
apart. This perplexing discovery was for Prince George rendered less
personally confusing by the natural predominance of his grand-
mother, Queen Victoria. For him, as has been said, she was some-
thing more than the family matriarch; she was the symbol and
personification of Monarchy. It seemed wholly natural to him that
he, as her grandson, should in some way be gilded with the rays of
this magnificent aura and should be accorded on occasions greater
deference than that vouchsafed to his shipmates. The honours which
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were sometimes paid to him when his ship visited foreign ports
never suggested any personal pre-eminence, but were always taken
for granted as inevitable ‘functions’, which he performed (without
particular pleasure or particular distaste) as part of a necessary, if
irksome, routine. His only anxiety was that they should be suitably
and efficiently carried out.

If, therefore, it is legitimate to assume that the main framework
of his character was fixed during his five years in the Britanniz and the
Bacchante, then it is permissible to deal in far more summary terms
with the ten further years which he spent as an active serving officer.

(2)

On returning from their world voyage, the two Princes were sent
for six months to Lausanne in Switzerland in order to learn French.
They were accompanied by Mr Dalton, Mr Lawless and Monsieur
Hua, who had been French master in the Britannia.? They stayed at
the Beau Rivage at Ouchy, which Prince George pronounced to be
‘a capital hotel’; they regularly visited the theatre at Lausanne and
they played bezique in the evenings. It was not a lively period.
“Then we all took a good walk’, Prince George noted in his diary,
‘out by the cemetary & round by the town & in at 4.0.” The Princes
were shy of speaking French in each other’s presence and preferred,
much to the distress of Mr Dalton and Monsieur Hua, to play games
with the children of the English visitors to the hotel. ‘Prince George’,
Mr Dalton reported on February 23, 1883, ‘manfully does his best
and is really making sound and rapid progress.” Monsieur Hua was
even more culogistic. He discovered in his younger pupil ‘a remark-
ably spontaneous intelligence—quickly grasping some explanation
or principle—but also sometimes the faults which go with these same
qualities—and a momentary discouragement at meeting the first
difficulty’. In spite of this intensive tuition, it cannot be said that
Prince George ever became proficient in the French language; he
could read and understand with ease; his accent remained British to
the end.

The two Princes returned from Lausanne in May 1883, and in the

1The reader is referred to the abstract of Prince George’s naval
career which will be found in note on pp. 11-12.

2 Monsieur Hua, a heavily bearded Frenchman, later became a master
at Eton and survived to teach French to Prince George’s two sons, Prince
Edward (subsequently King Edward VIII) and Prince Albert (sub-
sequently King George VI). He died in 190g.
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1884 North American Squadron

following months they were parted for the first time in their lives.
Prince Eddy remained at Sandringham with a bevy of tutors who
were coaching him for Cambridge. Prince George was appointed to
H.M.S. Canadz of the West Indian and North American Squadron:

‘My dear George,’ Prince Eddy wrote to him on June 15, 1883, ‘So

we are at last separated for the first time and I can’t tell you how

strange it seems to be without you and how much I miss you in every-
thing all day long.’

Prince George was now entirely on his own; there was no Prince
Eddy to share his confidences, no Mr Dalton to supervise his actions
and associates, no Charles Fuller to minister to his comforts. Captain
Francis Durrant, who commanded H.M.S. Canada, was formally
appointed his Governor, in a letter signed by both Queen Victoria
and the Prince of Wales. ‘His Royal Highness’, Captain Durrant was
instructed, ‘will be treated in all respects and on all occasions, while
on board ship, in the same manner as the other officers of his own
rank with whom he is serving.’ He was not to receive any special
honours when visiting foreign or colonial ports, neither was he to
attend ‘any State receptions given in his honour’. During the year
which he spent with the North American squadron he lived as any
other midshipman; he slept in 2 hammock and had his meals in the
gunroom; in the company of his fellow midshipmen he visited
Niagara, Ottawa, Montreal, Quebec and Halifax. He became a
Sub-Lieutenant in June 1884, and returned to England in July of that
year.

The autumn of 1884 was spent at the Royal Naval College,
Greenwich, and in March of 1885 he went for a gunnery course to
H.M.S. Excellent at Portsmouth. His instructor at Greenwich,
Mr J. L. Robinson, in a letter to Lawless, highly commended his
‘habits of sound and honest work’. ‘I only wish’, he added, ‘that his
example in these important respects and his good sense were followed
by all young officers.’

Queen Victoria was less optimistic:

‘Avoid’, she wrote to him on June 2, 1885, ‘the many evil temptations

wh. beset all young men and especially Princes. Beware of flatterers,

too great love of amusement, of races & betting & playing high. I hear
on all sides what a good steady boy you are & how you can be trusted.

Still you must always be on the watch & must not fear ridicule if you

do what is right. Alas! Society is very bad in these days; what is wrong

is winked at, allowed even, & as for betting or anything of that kind,
no end of young and older men have been ruined, parents hearts
broken, & great names and Titles dragged in the dirt. It is in your

35



Captain F. A. Fisher 18685

power to do immense good by setting an example & keeping your dear

Grandpapa’s name before you.

‘I am afraid you will think this a long lecture, but grandmama
loves you so much and is so anxious that you should be a blessing to
your Parents, herself & your Country, and she cd. not do otherwise but
write to you as she feels.’

His course in H.M.S. Excellent at Portsmouth was a great success.
He gained a first class in gunnery, torpedo work and seamanship,
and only missed a first in pilotage by twenty marks. He was gazetted
Lieutenant on October 8, 1885. Captain J. A. Fisher, commandant
of H.M.S. Excellent, on that date addressed to Queen Victoria a most
laudatory report:

‘During his six months stay’, he wrote, ‘on board the Excellent under

my command his attention to his work and the manner in which he has

performed all his duties have been all that Your Majesty could
desire. He has with great tact and good judgement, and quite of his
own accord, declined many invitations, kindly meant to give him
pleasure, but which would have taken him too much from his work
besides bringing him more prominently into public notice than Your

Majesty might have thought desirable under the circumstances. His

Instructors have reported to me that his aptitude for the practical work

of his profession is very good and Your Majesty may perhaps consider

that this is the chief point, as it will not probably fall to his lot to write
learned reports or to make mathematical investigations. His pleasant
and unassuming manner has been a matter of general notice. . . .’

Lord George Hamilton, First Lord of the Admiralty, in forward-
ing the results of the examination to the Prince of Wales, added that
‘the capacity which Prince George has shown is unusual’. The
Prince of Wales was delighted. ‘It shows’, he wrote to his son on
October 15, ‘that there is no favouritism in your case.’ ‘Georgie’,
commented Queen Victoria in her diary for November 5, 1885, ‘is so
dear & amiable.’

(3)

The years 1886 to 1888 were spent in the Mediterranean. He
served successively in H.M.S. Thunderer, H.M.S. Dreadnought, and
H.M.S. Alexandra. His first captain was Henry Stephenson, one of
his father’s closest friends, and a man to whom Prince George him-
self was long devoted.! ‘I feel’, the Prince of Wales wrote to Captain

1 Captain (subsequently Admiral Sir Henry) Stephenson had had an
active and varied career. Born in 1842, he had served in the Crimean War,
the China Expedition, the Indian Mutiny, and the Egyptian campaign
against Arabi. He had also served in an Arctic expedition in 1857. He
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Stephenson on January 4, 1886, ‘that in entrusting my son to your
care I cannot place him in safer hands, only don’t spoil him please!
Let him be treated like any other officer in the ship.’

His relaxations while serving in the Mediterranean Fleet were
not different from those of any other naval officer of private means.
When at Malta he could play polo on the Marsa, take long picnic
rides on his horse ‘Real Jam’, and have a game of billiards in the
evening at the Union Club in the Strada Reale. It is from this
period that dates his friendship with Charles Cust, a fellow lieutenant
in the Thunderer. His uncle, the Duke of Edinburgh,! was at the time
Commander-in-Chief of the Mediterranean Fleet and Prince George
would spend much of his spare time at San Antonio Palace with his
aunt and cousins. It was his uncle who encouraged him to take up
stamp-collecting, a pastime which became a constant interest to him
in later life. It was in 1886 also that he first grew a beard. ‘I daresay’,

became Naval A.D.C. to Queen Victoria in 1888 and served as equerry
to the Prince of Wales from 1878 to 1893. Eventually he became Com-
mander-in-Chief of the Pacific Squadron and the Channel Fleet. In 1904,
on his retirement from the Navy, he became Gentleman Usher of the
Black Rod and died in 19149.

He had a great influence on Prince George’s early life and took a great
and prudent interest in his naval career. He was a nephew, on his mother’s
side, of Admiral of the Fleet Sir Henry Keppel (1809-1904) who, as ‘the
little Admiral’, was one of the most intimate friends of the Royal Family.

1 Queen Victoria’s second son, Alfred Duke of Edinburgh and sub-
sequently Duke of Saxe-Coburg-Gotha was born at Windsor in 1844. He
was offered but refused the crown of Greece in 1862, and adopted a naval
career. He became a captain at the age of 22, rose to command the
Mediterranean Fleet and was made Admiral of the Fleet in 1893.

On the death in 1893 of his uncle, Ernest IT, Duke of Saxe-Coburg-
Gotha, he succeeded to the vacant Duchy and thereafter resided at
Coburg until his death in July 1900.

In 1874 he married the Grand Duchess Marie, only daughter of the
Emperor Alexander II of Russia. Prince George was very fond of his aunt,
whom he described (Diary, February 8, 1888) as ‘so kind, honest &
straightforward & so true’.

They had one son and four daughters. The son, Prince Alfred, died of
tuberculosis in 1899. The eldestdaughter, Princess Marie (“Missy’), became
Queen of Rumania and died in 1938. The second daughter, Victoria
Melita (‘Ducky’), married, first, the Grand Duke of Hesse and, second, the
Grand Duke Cyril of Russia. The third daughter, Alexandra, married the
hereditary Prince of Hohenlohe-Langenberg. The fourth daughter,
Beatrice (‘Baby Bee’), married the Infante Alfonso of Spain.

On his death he was succeeded as Duke of Saxe-Coburg-Gotha by
Charles, son of the Duke of Albany, who was born at Claremont in 1884.
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he wrote to the Queen in sending her a photograph taken at San
Antonio, ‘that you will think that my beard has altered me rather.’
His mother was not entirely pleased:

‘What I do not understand,’ she wrote to him on November 21, 1886,

‘is why you, you little mite, should have so much hair about you,
whereas he (Prince Eddy) the biggest has none yet.’

Prince Eddy himself was more critical:

‘Oh yes,” he wrote on December 27, 1886, ‘I got your photos all right
and thought them very good, but would have preferred you without a
beard. I dare say it is more comfortable than shaving, which I now do
nearly every day, but it makes you look so much older and I think you
might take it off before you come home, if you feel inclined to. Old
Curzon has taken off his and looks very much better.’

His family affections were enhanced rather than diminished by
these separations. In the early spring of 1886 he had spent a few days
alone with his father at Cannes. ‘On seeing you going off’, the latter
wrote to him on March 5, 1886, ‘by the train yesterday, I felt very
sad & you could I am sure see that I had a lump in my throat when
I wished you goodbye.” This letter crossed one written by Prince
George:

‘Hotel Royal des Etrangers. Naples
‘March 7 1886.

‘My dearest Papa,

‘I cannot tell you how I miss you every minute of the day, because
we have been together so much lately. It was so kind of you coming all
the way to Mentone to see me off the other day. I felt so very low at
saying goodbye to you, but I cannot say how pleased I am that I have
got such a kind & good friend as Captain Stephenson & that although
now I am separated from all I love & from all my friends I still have
one left in Captain Stephenson.’

This persistent tendency to homesickness was a sign of his
protracted adolescence. In October 1886 we find him writing to his
mother from H.M.S. Dreadnought at Corfu: .

“You will be going to Sandringham almost at once I suppose for dear

Papa’s birthday. How I wish I was going to be there too, it almost

makes me cry when I think of it. I wonder who will have that sweet

little room of mine, you must go and see it sometimes & imagine that
your little Georgie dear is living in it.’

His longing for home was, at this period, coloured by a senti-
mental attraction. One of the Princess of Wales’s earliest ladies-in-
waiting, Mrs Francis Stonor, had died, while still comparatively
young, in 1883. Her two younger children, Harry and Julie Stonor,
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1887 Miss Stonor

were treated with great kindness by the Prince and Princess of Wales
and frequently invited to Sandringham. Prince George, during his
visits on leave to England, and again at Cannes, saw much of Julie
Stonor and they exchanged warmly affectionate letters. The Prince
and Princess of Wales smiled benignly on this boy and girl romance,
confident that no harm could result. Their wisdom was fully justified.
His affection for Miss Stonor rendered Prince George immune to any
other compromising associations during the years that he was absent
from home. And in 1891 she married the Marquis d’Hautpoul and
remained one of the most trusted friends of the Royal Family for ever
afterwards.

In June of 1887 he came on leave to attend Queen Victoria’s
jubilee. After paying a visit to Dublin, he had a week’s yachting at
Cowes. On August 4, as he noted in his diary, he sailed in the Aline in
the company of Lady Randolph Churchill and her schoolboy son,
Winston, then aged thirteen. On August 12 he left in a passenger
steamer for Gibraltar where he rejoined the Dreadnought. During the
autumn he accompanied his uncle on a cruise to Venice, the Adriatic
ports and Athens. In the intervals of his naval occupations he read a
quantity of novels. He mentions specifically a romance entitled
Wrong on Both Sides. ‘Such a lovely book,” he confided to his diary, ‘I
always cry over it.’ 1 Les Misérables also was a book which accom-
panied him on many a Mediterranean cruise.

In January 1888, he was again in Athens staying for a few days at
Tatoi with his uncle the King of the Hellenes and with his beloved
Aunt Olga, who was always glad to welcome back ‘my little sun-
beam’. Queen Victoria appears to have taken some exception to
these frequent visits to his Greek relations:

‘Why on earth should I not?’ Prince George wrote indignantly to his
mother on February 2, 1888. ‘Why may I not go and see Uncle Willy
if you and Papa wish me to? It is the greatest bosh I ever heard.’ His
natural reverence for his Sovereign came immediately to check such

1 The novel Wrong on Both Sides was written by Vin Vincent and pub-
lished by Farran, Okeden & Walsh in 1885. It is composed in the revolting
manner of Little Lord Fauntleroy. It describes how the evangelical Earl of
Grantown was unable to gain the affections of his son, Viscount Tem-
peston, owing to the fact that the deep devotion which they potentially
possessed for each other was inhibited by pride. The father was harsh on
top and loving underneath; the son, although ‘wild and passionate’
possessed a ‘warm loving heart’. The misunderstanding which arose
between them led to many unhappy consequences, including the death
of a young lady whose horse was frightened by a threshing machine.

39



The Emperor Frederick 1868

audacity. ‘Please’, he adds, ‘don’t leave this letter lying about,
Motherdear, as there are some things perhaps that I ought not to have
said, but I always tell you everything you see Motherdear. Better burn
it.

Within a few weeks the time came round when he was again due
to go home on leave, the occasion being the silver wedding of his
parents:

‘In about three weeks’ time,” he wrote to his mother from Naples, ‘I
shall be leaving here for beloved old England again, it seems too
delightful to be true and then in about a2 month’s time I shall see your
beloved lovely face once more. Oh! Won’t I give it a great big kiss and
shan’t we have lots to tell one another darling Motherdear after having
been separated for these long 7 months!’

The celebration of the silver wedding had been fixed for March
10, but the festivities were clouded by the death, on March g, of the
old German Emperor, William I. His successor, the Emperor
Frederick III, reigned for only ninety-nine days, dying at Potsdam
on June 15:

“Try, my dear Georgy,’ the Prince of Wales wrote on the following day,

‘never to forget Uncle Fritz. He was one of the finest and noblest
characters ever known; if he had a fault, he was #00 good for this world.’

The Emperor Frederick was succeeded by his son, William II,
then a young man of twenty-nine. The Princess of Wales (whose
influence over her husband was much greater than is generally
supposed) had never forgiven Prince Bismarck for his action in
robbing her father of the Duchies of Schleswig-Holstein in 1864, and
her brother-in-law, the Duke of Cumberland, of his private fortune.
Her detestation of Bismarck was now transferred to the young
Emperor. She was much incensed by the latter’s treatment of his
mother, the Empress Frederick, immediately after his accession:

‘Instead’, she wrote on August 12, 1888, ‘of William being a comfort
and support to her, he has quite gone over to Bismarck and Co. who
entirely overlook and crush her. Which is too infamous.’

The relations between the Prince of Wales and his nephew, the
new German Emperor, were not improved by an unfortunate
incident which occurred a few weeks later. In September 1888, the
Prince of Wales was paying a private visit to Vienna. The Emperor
William announced his intention of arriving on an official visit and
intimated that no other royal personage should be in the Austrian
capital at the same time. The Emperor Francis Joseph was much

40



1889 Torpedo Boat 79

embarrassed by this intimation and the Prince of Wales, in order to
ease the position, went off on a journey to Rumania.

Prince George returned to England on November 17, 1888. He
went down to Windsor where he found Mr Dalton married and
installed as a Canon. ‘They have such a nice little boy,’ he wrote on
December 11, ‘fifteen months old.” Thereafter he proceeded to his
adored Sandringham for Christmas and the New Year. The 1888
volume of his diary ends as follows:

‘Goodbye dear old diary & don’t let anyone read you. You are full

now, so I shall not write in you any more.’

It was a new volume which he opened for his journal from 1889
to 1892.

(4)

After a few more weeks in the Mediterranean, Prince George
returned to England in April 1889, for a further course in H.M.S.
Excellent at Portsmouth. He at the same time attended a torpedo
course in H.M.S. Vernon. On June 1 he was given the Freedom of the
City of London:

‘Made a speech, then drove to the Mansion House, where the Lord

Mayor gave us a huge lunch. Made another speech. Was awfully

nervous.’

On July 18 he commissioned Torpedo Boat No. 79, his first
independent command. After taking part in the naval exercises held
at Spithead in honour of William II, he went with other units of the
fleet to western Ireland. The weather was stormy and he suffered
much.! ‘Up all night,” he records, ‘was terribly seasick.” With the
example of Nelson before him, such experiences did not damp his
ardour.® On August 23 he succeeded in rescuing, and towing to
safety, Torpedo Boat No. 41, which had broken down in Lough
Swilly and was in a perilous position on a lee shore:

“The service’, wrote Captain Fitzgerald of the Inflexible to the Prince of

Wales, ‘was not unattended by danger and required both nerve and

judgement and would have reflected credit on an officer of far wider

experience than His Royal Highness.’

Prince George’s own comment on this incident was terse: ‘It has
been a most damnable day. Very tired.’

In March 18go, Prince Eddy being then in India, he accom-

1 A naval officer, to whose flotilla T.B. 79 was attached in 1904, recalls
that she shipped an unusual amount of water since her torpedo tubes
were in her peak. ‘We were always’, he writes, ‘sorry for 79 in any weather.’
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Prince Bismarck 1890

panied his father on a state visit to Berlin. They arrived at the
Lehrter Bahnhof on March 21, three days after the Emperor had
dismissed Prince Bismarck from office. Prince George was invested
by his cousin with the collar and robes of the Black Eagle and
awarded the honorary command of a Prussian regiment:

‘And so’, his mother wrote to him on April 11, ‘my Georgie boy has
become a real live filthy bluecoated Picklehaube German soldier!!!
Well, I never thought to have lived to see #at! But never mind; as you
say, it could not have been helped—it was your misfortune and not
your fault—and anything was better—even my two boys being
sacrificed!!!—than Papa being made a German Admiral—that I
could not have survived—you would have had to look for your poor
old Motherdear at the bottom of the sea, the first time he adorned
himself with it!’

What Sir Sidney Lee,® somewhat ungenerously, calls the Prince
of Wales’s ‘eager curiosity’ led him to pay a call upon Prince Bis-
marck. He found the latter seething with rage and full of dire
prognostications. Prince George, who accompanied his father,
makes no comment on this provocative visit. ‘He speaks English
perfectly’ was all that he recorded of the fallen Chancellor.

In May 1890, Prince George assumed command of a first-class
gunboat, H.M.S Thrush, and was absent in her with the West Indies
and North America squadron until July 1891. His brother, Prince
Eddy, had by then reached the age of twenty-six and had, on May 24,
1890, been created Duke of Clarence and Avondale. Queen Victoria,
not unnaturally, was anxious that he should marry. Prince George
had for long held decided views upon this subject:

‘Sisters tell me’, he had written to his mother as long ago as October 21,
1886, ‘that the Comte & Comtesse de Paris are coming for Papa’s
birthday. . . . I want to ask you something, Motherdear. Have you
read that article in Vanity Fair of the gth of October headed An English
Queen Consort ? If you have not, you must get it & read it. I think it is
one of the best I have read & I am sure you will agree with me. Of
course the first part is styff (as you would say) but what it saysis that all
English people hope that dear Eddy will not marry a German but that
he will marry some English woman, of course there is plenty of time to
think of that. When I read it, it struck me as being so sensible & so
true & the more I think it over the more I feel that it would be so much
nicer if he married an English person. I think, Motherdear, that you
think the same as I do, but I am afraid that both Grandmamma &
dear Papa wish him to marry a German, but I don’t know. . . . Do you
remember all our talks we used to have together, before I left? And
now that I am away from home I think of all these things much more
than I did & I suppose it is because I am getting older too.’
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1891 Projects of Marriage

Prince George showed uncanny prescience in thus coupling the
Orleans family with the idea of Prince Eddy’s marriage. Four years
later, in September 1890, the Comte and Comtesse de Paris! came to
stay at Abergeldie with their beautiful daughter Héléne. The latter
had for more than two years been in love with the Duke of Clarence
and Queen Victoria and the Prince of Wales were not in principle
opposed to their becoming engaged. The Comte de Paris made it a
condition however that she should change her religion only with the
Pope’s consent. The Pope refused to grant a dispensation and by
July 1891, the project was abandoned.¢

Meanwhile, Queen Victoria had also been urging Prince George
to think of marriage. He replied to her from the Thrusk at Jamaica on
February 6, 1891: -

‘I quite agree with you, dearest Grandmama & understand your
reasons for wishing Eddy & I to marry as soon as possible. But still I
think marrying too young is a bad thing, but I don’t call Eddy too
young, he is 27. Then again the wife ought not to be too young; look
at the poor Crown Prince Rudolph. She was certainly too young when
he married her; she became very ill after her first child was born & he
was naturally a very wild young man. The result was he committed
suicide & killed this poor girl & brought the most terrible sorrow &
shame to his poor wife & parents; that is only one instance of young
marriages that I know of. . . . The one thing I never could do is to
marry a person that didn’t care for me. I should be miserable for the
rest of my life.’

Queen Victoria remained uninfluenced by this cautionary tale.
She had for some time been considering, as a suitable bride for
Prince George, Princess Marie, generally known as “Missy’, eldest
daughter of the Duke of Edinburgh.? The Princess of Wales was not
in favour of such a choice, since she considered the Edinburgh girls

1 Louis Philippe Albert d’Orléans, Comte de Paris (1838-1894), was
the grandson of Louis Philippe. In 1842 on the death of his father he
became heir apparent to the French throne. He married his cousin,
daughter of the Duc de Montpensier. In 1873 he agreed to waive his
claims to the throne of France in favour of the Comte de Chambord. With
the latter’s death in 1883 he became undisputed head of the House of
Bourbon. He was banished from France in 1886, and took refuge in Eng-
land. His elder daughter, Princess Amélie, married King Carlos of
Portugal. His second daughter, Princess Héléne (b. 1871), married the
Duke of Aosta in 1895. She died at Naples on January 20, 1951.

% Princess Marie, the eldest daughter of the Duke of Edinburgh, was
born at Eastwell Park, Kent, on October 29, 1875. On January 10, 1893,
she married the Crown Prince, subsequently King Ferdinand, of Rumania.
She died at Sinaia on July 18, 1938.
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H.M.S. ‘Thrusk’ 1891
to be noisy and pro-German. The ultimate decision was influenced
by Princess Marie’s German governess, a formidably anglophobe
fraulein, who discouraged the proposal. Princess Marie on June 2,
1892, became engaged to Ferdinand, heir presumptive to King
Carol of Rumania. ,

In July of 1891 Prince George, in his little gunboat the Thrush,
returned to England after an absence on the North American station
of a year and three months. He had by then been a lieutenant for six
years and was already due for promotion. The Duke of Edinburgh,
who felt that his own professional reputation had been damaged by
preferential treatment when he was a young officer, had wisely urged
that Prince George should be promoted only when his natural turn
came round. It was not therefore until August 24, 1891, that he was
gazetted Commander:

‘Captain Leicester Keppel’, Prince George wrote in his diary for

August 12, 1891, ‘came on board to inspect us. Mustered by open,

Divisions, General & Fire Quarters, Man & arm boats, collision

stations, out mat, drilled small arm men, made plain sail & furled,

mustered bags & hammocks & inspected books.’

The Thrusk was paid off on August 23.

(5)

After a short visit to Balmoral and Mar Lodge, Prince George
crossed to Ireland where he spent a week with his brother who was
at that date serving with his regiment at the Marlborough Barracks
in Dublin. In the first week of November the two Princes went to
Sandringham for the celebration of their father’s birthday. The
Princess of Wales was absent in Russia:

‘In the autumn of the year 1891,” writes Sir Sidney Lee,% ‘domestic

considerations led the Princess, accompanied by her two unmarried

daughters, to join early in October her family in Copenhagen; sub-
sequently she accompanied the Tsar and her sister the Tsaritza to the

Tsar’s Crimean home at Livadia, on what promised to be a long stay.

The Prince’s fiftieth birthday, November g, was thus celebrated at

Sandringham in the Princess’ absence. Unexpected domestic trouble

was at the moment impending.’

On November 12 Prince George developed a high temperature
and his father brought him up immediately to Marlborough House
in order that he might receive the most expert medical attention.
Typhoid was diagnosed and a telegram despatched to the Princess
of Wales at Livadia. She and her daughters rushed across Europe,
arriving in London on November 22. The crisis of Prince George’s
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1892 Death of the Duke of Clarence

illness was reached on November 24 and thereafter he began to mend.
In the last days of December, after seven weeks of serious illness, he
was able to return to Sandringham.

On December 3, 1891, the Duke of Clarence had become
engaged to Princess Mary of Teck.! On January 7, 1892, when at
Sandringham, he fell ill with influenza. On January 13 pneumonia
setin and at 9.35 on the morning of Thursday, January 14, he died.

1 Princess Mary of Teck, generally known as ‘Princess May’, was the
daughter of Francis Duke of Teck (1837-1900) and Mary Adelaide (1833~
1897) daughter of Adolphus, Duke of Cambridge (1774-1850), son of
George I11.

The Duke of Teck was the son of Duke Alexander of Wiirtemberg and
Countess Rhédey, of an Hungarian family. He was born in Vienna and
served as an officer in the 7th Imperial Hussars. The Prince of Wales met
him at Hanover at 1864 and invited him to England. It was there that he
met Princess Mary of Cambridge whom he subsequently married.

Princess Mary of Teck, who was born in 1867, had three brothers:
Prince Adolphus (Marquess of Cambridge, 1868-1927), Prince Francis
(1870-1g10), and Prince Alexander, Earl of Athlone (1874—- ).
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CHAPTER IV

DUKE OF YORK
1892—1901

The shock of his brother’s death—He is made Duke of York—Learning
German at Heidelberg—He attends the Luther celebrations at
Wittenberg—He begins to take an interest in politics—His engage-
ment to Princess Mary of Teck—His family’s approval—His marriage
—Sandringham and York Cottage—The Duchess of York—Birth of
Prince Edward—Birth of Prince Albert—His life as a country gentle-
man—FHe goes to Russia for the marriage of Nicholas IT—His visit to
Ireland—The South African War—The end of the Nineteenth
Century—The Death of Queen Victoria.

- (1)
THE death of the Duke of Clarence was the first tragedy which
Prince George experienced. It left him desolate and stunned:

‘I am sure’, he wrote to Queen Victoria on January 18, 1892, ‘no two
brothers could have loved each other more than we did. Alas! it is only
now that I have found out how deeply I did love him; & I remember
with pain nearly every hard word & little quarrel I ever had with
him & Ilong to ask his forgiveness, but, alas, it is too late now!’

Weakened as he had been by his own illness, the long and
agonising scene in his brother’s death-chamber haunted his memory
and prolonged the shock. He suffered much from sleeplessness and
was still only convalescent when he accompanied his parents, first to
Compton Place at Eastbourne, and thereafter to Cap Martin in the
south of France.

The pang of bereavement, the aching self-reproach which
always accompanies such irremediable disasters, were for him
intensified by the realisation that his past had been broken and his
future abruptly changed. All Royal personages must experience at
moments intimations of chill loneliness, of solitary isolation. Prince
George was conscious that he had lost the one companion on this
earth with whom his relations had been those of absolute equality.
It is not surprising that, during those idle weeks on the Riviera, he
should have sought to postpone the hour when he must assume the
leaden cope of responsibility.®
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1892 Created Duke of York

Now that he had become his father’s heir, the eventual inheritor
of the Crown of England, it was felt that he should adopt some
territorial title and obtain a seat in the House of Lords. At the time
when it had been proposed to confer a similar dignity on Prince
Eddy, Queen Victoria had expressed her preference for 2 name
unconnected with any of her Hanoverian uncles:

‘The Queen’, she minuted to Sir Henry Ponsonby on March 5, 18go,
‘does not at all wish to revive the title of York or she would have done
so for her own son Alfred. Let it be Duke of Rothsay or Earl of Chester.’

None the less, in the birthday honours of May 24, 1892, Prince
George was created Duke of York, Earl of Inverness and Baron
Killarney. He wrote to his grandmother, expressing gratitude for
this distinction and received a reply dated from Balmoral on May 27:

‘I am glad that you like the title of Duke of York. I am afraid I do not,
and wish you had remained as you are. A Prince no one else can be,
whereas a Duke any nobleman can be, and many are! I am not very
fond of that of York, which has not very agreeable associations.’

On June 17 he took his seat in the House of Lords, being intro-
duced by his father and his uncle, the Duke of Connaught. ‘Fancy’,
his mother wrote to him, ‘my Georgie boy doing that and now being
a grand old Duke of York!’ Arrangements were also made to provide
him with a personal staff. Major-General Sir Francis de Winton was
chosen as Comptroller of his Household and Lieutenant Sir Charles
Cust was appointed his equerry, a post which he retained for thirty-
nine years. A suite of apartments, subsequently called “York House’,
were assigned to him in St. James’s Palace. He was allowed to use the
Bachelors Cottage at Sandringham as his country residence.

So far from breaking immediately with his naval occupations,
the Duke of York at the end of June took command of H.M.S
Melampus for summer manoeuvres. The weather was rough and as
usual he was extremely sea-sick; night after night he had to remain
on deck and for six days he never took off his clothes:

“The Flagship’, he wrote in his diary for July 27, ‘made any number

of mistakes & we all got anyhow. I hope I shall never be in any other

manoeuvres. . . . Hate the whole thing.’ ‘I am over-tired,’ he wrote on

August 10, ‘feel quite done-up.’

In September he went for a short spell to Heidelberg, in order to
study the German language. He stayed at the Villa Felseck with
Professor Thne—a stout, white-haired, spectacled old man, who
possessed eccentric views upon English literature and a fussy,
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In Germany 1892
touchy, argumentative disposition. “Two months’, the Prince of
Wales had justly commented, ‘is a very short time to learn a lan-
guage when one is twenty seven.” The Duke of York none the less
worked all morning and evening at his German grammar and in the
afternoons he would visit the Castle and the University with Pro-
fessor Ihne, or sit listening to the band in some beer-garden, in the
company of Mr Maurice Baring.?

His studies were interrupted, and the tedium of the Villa Felseck
relieved, when he was instructed by Queen Victoria to represent her
at the golden wedding of the Grand Duke of Saxe-Weimar and
thereafter at the Luther celebrations at Wittenberg. For the latter
ceremony he accompanied the German Emperor in the imperial
train. ‘William’, he wrote to his grandmother, ‘was most kind & civil
to me. I have never known him so nice.” The Queen was gratified by
the accounts she received from her foreign informants of her grand-
son’s conduct and bearing:

‘George’, she wrote to the Duke of Connaught, ‘has made the very best

impression abroad on the occasion of his visits to Weimar and Witten-

berg. . . . It will do him all the good in the world.’

He was now conscious that the fifteen years which he had spent
in the Navy had afforded him few opportunities to become ac-
quainted with home politics or politicians. On his return from
Germany in November 1892, he made some spasmodic attempts to
remedy these defects. We find him that December dining with Lord
Carrington, sitting between Mr Gladstone and Mr Asquith and
having a long. conversation with Mr John Morley. He began to
attend parliamentary debates, both in the upper and the lower
Chambers. On February 13, 1893, he heard Mr Gladstone introduce
his second Home Rule Bill into the House of Commons: ‘He made a
beautiful speech and spoke for 2 and a quarter hours, which is
wonderful for a man of 83.” From his place above the clock he
listened to the Irish debate that followed. He was himself at this
period obtaining further experience of public speaking. On February
6 he spoke in aid of the Society for the Prevention of Cruelty to
Children and on the following day he received the Freedom of the
Merchant Taylors Company and had to return a reply. ‘I was
horribly nervous,” he wrote, ‘but got through my speeches fairly
well.” On March 4 he accompanied his mother on a cruise in the
Mediterranean. It was a sentimental journey. She was by then well
aware that this was the last occasion on which she would have him,
as a bachelor, all to herself.
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1893 Princess Mary of Teck
(2)

For the last two years, as we have seen, Queen Victoria had been
suggesting that the moment had arrived when he should marry and
settle down. Her anxiety on the subject was naturally increased by
the Duke of Clarence’s death. ‘She is’, the Prince of Wales had
warned him months ago,* ‘in a terrible fuss about your marrying.’
His grandmother had broached the subject with him in the previous
August, and again in December, and had intimated that her most
cherished desire was that he should become engaged to Princess
Mary of Teck. His father was delighted by the idea; his mother (who,
as has been said, took a possessive view of her children) had by then
reconciled herself to the fact that he could not remain a bachelor
for ever. On April 17 he left his mother at Athens and returned
alone to England. On May 2 he went down to East Sheen Lodge to
stay with his sister, the Duchess of Fife. On Wednesday, May 3, 1893,
‘a lovely day, as hot as summer’, he proposed to Princess Mary in the
garden at East Sheen. Their engagement was announced on May 4.

The Times newspaper, in a sententious leading article gave
expression to the general opinion:

‘The predominant feeling, now that a sufficient interval has elapsed
since the melancholy death of the Duke of Clarence, will be that this
betrothal accords with the fitness of things, and, so far from offending
any legitimate sentiment, is the most appropriate and delicate medica-
ment for a wound in its nature never wholly effaceable. There is even
ground for hoping that a union rooted in painful memories may prove
happy beyond the common lot.’

It is strange to-day to read these hesitant prophecies—and to look
back across the gulf of time to a marriage which for over forty-two
years gave him both the stimulus of intelligent companionship and
the repose of unruffled domestic felicity. There was no more loneliness
for him thereafter; she shared all his burdens and all his confidences;
she halved his sorrows and enhanced his joys.

The reaction of his family to the announcement of his betrothal
was characteristic. Queen Victoria, who with her solid wisdom and
shrewd insight had for long recognised the Duke’s sterling qualities,
was overjoyed:

‘Let me now say’, she wrote to him, ‘how thankful I am that this

great and so long & ardently wished for event is settled & I gladly give

my consent to what I pray may be for your happiness and for the
Country’s good. Say everything affectionate to dear May, for whom
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Marriage 1893
this must be a trying moment full of such mixed feelings. But she cannot
find a better husband than you and I am sure she will be a good, de-

voted and useful wife to you.” ‘God bless you,’ she wrote again a few
days later, ‘beloved child, whom I have loved as my own.’

The Prince of Wales, who was much gratified by the event,
expressed the not unconventional view that in gaining a daughter
he had not lost a son. The Princess of Wales, as always, was more

human:

‘Indeed it is sad,” she had written to him on April 29, when he had
parted from her at Athens, ‘to think that we shall never be able to be
together and travel in the same way—yet there is a bond of love be-
tween us, that of mother and child, which nothing can ever diminish
or render less binding—and nobody can, or shall ever, come between
me and my darling Georgie boy.’

On receiving at Malta the telegram announcing his engagement,
she replied on May 6: ‘With what mixed feelings I read your tele-
gram! Well all I can say is that I pray God to give you both a long and
happy life together, and that you will make up to dear May all that she
lost in darling Eddy and that you will be a mutual happiness to each
other, a comfort to us, and a blessing to the nation.’

The marriage was celebrated in the Chapel Royal, St. James’s
Palace, on July 6, 1893. Among the royal guests were the King and
Queen of Denmark, Prince Henry of Prussia, Prince Albert of
Belgium, and the Tsarevitch of Russia, ‘whose extraordinary like-
ness to the Duke of York’, The Times commented, ‘may have con-
tributed to secure for him some additional cheers’. Queen Victoria,
with the ribbon of the Garterslashing her black bodice with diamonds
upon her head, drove to St. James’s Palace in a state coach drawn by
eight Hanoverian creams. The Duke of York, who was attended by
his father and his uncle, the Duke of Edinburgh, wore naval uniform.
After appearing with the Queen on the balcony of Buckingham
Palace, he and his wife drove through crowded streets to Liverpool
Street Station, pausing at Temple Bar to receive an address of
congratulation from the Lord Mayor, the Aldermen and the
Commons of the City of London. ‘Most enormous crowds I ever saw,’
the Duke noted in his diary, ‘magnificent reception the whole way,
it quite took one’s breath away.’

The honeymoon was spent at York Cottage, Sandringham.

(3)
The Sandringham estate had been purchased in 1861 from the

revenues of the Duchy of Cornwall which had accumulated during
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the long minority of the Prince of Wales. It belonged to Charles
Spencer Cowper, who married Lady Harriet Gardiner, step-
daughter to Lady Blessington and for a while the virgin bride of
Alfred Count d’Orsay. The original purchase price was £220,000
and a further sum of £300,000 was expended in rendering the
derelict estate one of the finest sporting and agricultural properties
in the country and in constructing, in place of Mr Cowper’s clumsy
little house, the vast mansion which now exists.

Even when rebuilt, Sandringham House did not prove large
enough to accommodate the many guests whom the Prince of Wales
delighted to entertain. A small annexe was therefore erected a few
hundred yards from the main building and christened ‘Bachelors
Cottage’. When the Prince assigned it as a residence to his son the
name was changed to ‘York Cottage’. It was, and remains, a glum
little villa, encompassed by thickets of laurel and rhododendron,
shadowed by huge Wellingtonias and separated by an abrupt rim of
lawn from a pond, at the edge of which a leaden pelican gazes in
dejection upon the water lilies and bamboos. The local brown stone
in which the house was constructed is concealed by rough-cast
which in its turn is enlivened by very imitation Tudor beams. The
rooms inside, with their fumed oak surrounds, their white over-
mantels framing oval mirrors, their Doulton tiles and stained glass
fanlights, are indistinguishable from those of any Surbiton or Upper
Norwood home. The Duke’s own sitting-room, its north window
blocked by heavy shrubberies, was rendered even darker by the red
cloth covering which saddened the walls. Against this dismal mono-
chrome (which was composed of the cloth used in those days for the
trousers of the French army) hung excellent reproductions of some
of the more popular pictures acquired by the Chantrey Bequest.
This most undesirable residence remained his favourite home for
thirty-three years. It was here that five of his six children were
born.

For him Sandringham, and the Sandringham ways of life,
represented the ideal of human felicity. ‘Dear old Sandringham’, he
called it, ‘the place I love better than anywhere in the world.’ Here
he could recapture the associations of boyhood: recalling the edge of
the warren where he had shot his first rabbit; the corner of the lawn
where he and his brother had discharged their arrows at a juvenile
Mr Dalton, scampering for their delection like a leaping deer. It was
here that, after fifteen years’ absorption in the mysteries of the sea,
he came to learn and love the mysteries of the soil. It was here that
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he experienced his greatest enjoyments and his deepest sorrow. The
place was hallowed for him by familiar memories; he was a man who
preferred recognition to surprise, the familiar to the strange. Com-
pared to York Cottage, all the palaces and castles of the earth meant
little more to him than a sequence of official residences. It was at
Sandringham that he spent his happiest hours; to Sandringham that
in later years he would escape from the burden of his official labours;

at Sandringham that he died.

The lessons which he had learnt in the Navy (the categorical
sense of duty, the instincts of obedience and command, the habits
of responsibility, the orderliness of all his ways) were not blurred by
his new life as a country gentleman, as head of a rapidly increasing
family, as sportsman, agriculturalist and farmer. His temperament
remained that of a naval officer, even when he became a Norfolk
squire.

It may be doubted whether, in those early years of marriage, the
Duchess of York fully shared his unquestioning acceptance of all that
Sandringham represented. The strain imposed upon her excellent
loyalty by the self-effacement, even the dependence, which her
parents-in-law took so thoughtlessly for granted, has been well
indicated in Mr John Gore’s illuminating but tactful paragraphs:4

“The Duchess had married into a family which for years had been self-
sufficient, a family which the Princess’s genius for affection had turned
into something that was certainly a closely guarded clique and was not
far short of a mutual-admiration society. It was a family little given to
intellectual pursuits, without much in the way of artistic tastes or taste,
a family not easily to be converted to any other manner of life than
that which they had found all-sufficing in an age wherein privilege
vigorously survived.

‘The Duchess was intellectually on a higher plane; she was already
well educated and constantly seeking to increase her store of know-
ledge in many fields beyond the range of the Princess of Wales or
Princess Victoria. She was full of initiative, of intellectual curiosity, of
energy, which needed outlets and wider horizons. Their recreations
were not hers. Their manner of life could not satisfy her ideal in the
intellectual life of those days. And she was living in a small house on an
estate which drew its inspiration wholly from the Prince and Princess,
whereon every smallest happening or alteration was ordered and taken
note of by the Prince. The very arrangements of her rooms, the plant-
ing of her small garden, were matters which required reference to
Sandringham House, and the smallest innovation would be regarded
with distrust. There was so much that she might usefully have done on
the estate. Her ideas might have influenced a score of local institutions
and increased the.well-being of the neighbourhood. But such matters
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were the prerogative of the Princess, whose charm and kindliness often
made up for her lack of system and order.

‘Sometimes the Duchess’s intellectual life there may have been
starved and her energies atrophied in those early years. For she came
of a younger, more liberal generation, with far more serious notions of
woman’s spheres of usefulness, and very strong ideas of the responsi-
bilities demanded of the first ladies in the realm. For many women,
then and now, the daily call to follow the shooters, to watch the killing,
however faultless, to take always a cheerful appreciative part in man-
made, man-valued amusements, must have been answered at the
sacrifice of many cherished, constructive and liberal ambitions. It is
fair to assume that the self-effacement which conditions at Sandring-
ham in those years demanded of a fine and energetic character must
have fallen hardly on the Duchess; and fair also to suggest that the
Prince and Princess might have done more to encourage her initiative
and to fill her days, and with a more understanding sympathy to have
alleviated the shyness with which she entered upon her ceremonial

duties.’

It may have been the memory of the shy subservient years at that
time imposed upon his own beloved wife that induced King George,
when his younger sons in their turn came to marry, to welcome their
brides into his family, not only with his accustomed cheery gusto,
but with a delicate appreciation of the shyness and bewilderment
which they were bound to feel.

(4)

In the Duke of York’s diary for June 23, 1894, there occurs the
entry: ‘White Lodge, Richmond Park. At 10.0 a sweet little boy was
born and weighed 8 1b. Mr Asquith, Home Secretary, came to see
him.’

A difficulty immediately arose (similar to that which had
occurred at the time of his own birth twenty-nine years before) in
regard to the names to be accorded to the future King Edward VIII.
The correspondence which ensued is significant, if only because it
illustrates Queen Victoria’s unfading devotion to her husband’s
memory, her eccentric dynastic theories, and her willingness in the
last resort to subordinate to the feelings of her family her own most
cherished desires.

By the hand of Sir Francis de Winton, she sent a letter to, her
grandson, dated Windsor Castle, June 26, 1894:

‘Darling Georgie,

“The outburst of loyalty on this happy event is again most gratifying,

& the way in which the papers and private people have written about
it all & about me touches me deeply. Considering the many allusions to

53



The Queen’s wishes 1894

me & the future of the dear child, I am most anxious naturally that he
should bear the name of his beloved Great Grandfather, a name which
brought untold blessings to the whole Empire & that Albert should be
his 1st name. . . . The country would expect that dear Grandpapa’s
name should follow mine in future to mark the Victorian Era.’

‘My darling Grandmama,’ he replied from White Lodge on July 1,
‘Sir Francis de Winton only returned on Friday from Sandringham,
when he at once gave me your dear letter & I need not tell you that I
have given it my most careful consideration. You have always shown
me the greatest possible kindness, dearest Grandmama, & ever since
I can remember I have always tried my best to be a dutiful grandson
to you & never to go against your wishes.

‘Long before our dear child was born, both May & I settled that
if it was a boy we should call him Edward after darling Eddy. This is
the dearest wish of our hearts, dearest Grandmama, for Edward is indeed a
sacred name to us & one which I know would have pleased kim beyond
anything; it is in loving remembrance of him and therefore nof painful
to us.

‘Do not for a moment think that we do not understand your
feelings about wishing him to be called after dear Grand Papa, of
course we intend that one of his names shall be Albert; but we hope that
you will also think of us and enter into our feelings & not press us to
change our present intention.

‘Both our parents have left the choice of names entirely in our
hands & have not suggested anything.

‘We are much distressed at not being able to meet your wishes as
regards our little son’s name, but we feel so strongly about it, that we
are confident that when you realize how dear and sacred this name is to
us, you, dearest Grandmama, will not cause us the pain we shall always
feel if our little child is not called Edward.’

‘Of course,’ Queen Victoria replied on July 2, ‘if you wish Edward
to be the first name I shall not object, only I think you write as if
Edward was the real name of dear Eddy, while it was Albert Victor. . . .
My chief object and anxiety about Albert is that it should mark the
Dynasty which becomes on dear Papa’s succeeding me, like the
Norman, Plantagenet, Tudor (fr. the grandfather of Henry VII),
Stewart and finally Brunswick & all will<ns1:XMLFault xmlns:ns1="http://cxf.apache.org/bindings/xformat"><ns1:faultstring xmlns:ns1="http://cxf.apache.org/bindings/xformat">java.lang.OutOfMemoryError: Java heap space</ns1:faultstring></ns1:XMLFault>